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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-
testülete a 2011. július 14-i soron kívüli ülésén döntött 
az alábbiakról:

- Az Általános Művelődési Központ II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 
évfolyamain a maximális osztálylétszám túllépésének az 
engedélyezéséről.

- Az Általános Művelődési Központ II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 
néptánc tanszak térítési díjairól és tandíjáról a 2011/2012. 
tanévre vonatkozóan.

- Az Általános Művelődési Központ II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 
2011/2012. tanévre vonatkozó ellátandó órák számáról.

- A Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása Társulási 
Megállapodásának módosításáról.
Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-
testülete a 2011. augusztus 25-i soros ülésén döntött az 
alábbiakról:

- Az Általános Művelődési Központ II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 
Alapító okiratának, illetőleg az intézmény Pedagógiai, 
Művelődési Programjának módosításáról.

- A Virágoskert Óvoda és Bölcsőde Alapító Okiratának 
módosításáról.

- Jóváhagyta Rákóczifalva belterületén 1771/3. hrsz. alatt 

lévő, 834 m2 területű, kivett közforgalom elől elzárt magánút 
megvásárlására irányuló adásvételi szerződést.

- Elfogadta Krizsán József polgármester tájékoztatóját a 
két ülés közötti tevékenységéről, fontosabb eseményekről, 
intézkedésekről.

- Döntött a 23/1. hrsz.-ú telek (Salakmotor pálya) 
megosztásáról; a megosztás után létrejövő 6 telket az 
Önkormányzat további hasznosítás céljából, bérbe adja egyéni 
vállalkozóknak és gazdasági társaságoknak. A létrejövő 
telkekből 8m x 125 m területet szolgalmi jog bejegyzésével 
út céljára biztosít Szabados Károlynak.

- a képviselő-testület határozott Rákóczifalva város 
infrastrukturális fejlesztése kapcsán belterületi utak, építési 
engedélyezési terveinek elkészíttetéséről, melyek az ÉAOP-
3-1-2/A-11. számú pályázaton való részvételhez szükségesek; 
a tervek elkészítéséhez vállalkozói szerződést köt a tervezővel 
a Vasvári Pál, a Batthyány és a Toldi utcák vonatkozásában, 
illetve a fejlesztéshez szükséges, de fenti pályázattal nem 
támogatható Fürt utca és a Jókai M. utak tekintetében.

- a képviselő-testület határozott a Rákóczifalva Madárbarát 
és Természetvédő Kör által kezdeményezett Rákóczifalva 
23/3. hrsz-ú belterületi ingatlanon lévő homokdomb helyi 
védetté nyilvánítása ügyében; a védetté nyilvánítást a 
képviselő-testület nem támogatja, azonban felkéri az ingatlan 
tulajdonosait a területen található természeti értékek jövőbeni 
megőrzésére, illetve fennmaradásának biztosítására.

    
  

Az idei évben is kiemelt figyelmet kell fordítani a különböző kártevők, rágcsálók elszaporodásának megelőzésére, 
illetőleg az elszaporodott kártevők irtására.

A házi patkány egyértelműen az esti és a reggeli szürkület idején a legtevékenyebb, bár a nap bármely órájában találhatunk 
éber példányokat. Csak ritkán él magányosan. Rendszerint 20-60 tagú csoportokba verődik.
Évente két szaporodási időszaka van. De van olyan év, amikor 4 alkalommal is kölykezhet. Az átlagos alom 3-10 kölyök, 
de már 23 utódra is volt példa. A vemhességi idő 21-23 nap.

Járványügyi szempontból különösen veszélyes!
Mivel a kártevők a háborítatlan, nedves, meleg helyeket kedvelik, elszaporodásuk általában elkerülhető az ingatlan 

környezetének és a kertek, udvarok rendben tartásával.
Kérjük a Tisztelt Lakosságot, hogy ingatlanjaikon folyamatosan ellenőrizzék a rágcsálók jelenlétét, megjelenésük 
estén alkalmazhatóak a helyi üzletekben is beszerezhető csapdák, vegyszerek, nagymértékű elszaporodás esetén 

szíveskedjenek szakemberhez fordulni!
                                                                                                                                         Török István jegyző

2011. szeptember 1-jétől Rákóczifalva 
Polgármesteri Hivatalában is 

elhelyezésre került az Alaptörvény 
Asztala, mely ügyfélfogadási időben 

látogatható. 
                 Polgármesteri Hivatal

                                                                                                                            Testületi ülés

                                                                                                                   Tisztelt Lakosság!

                                                                                                                                   Felhívás
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Mi is tulajdonképpen az E. coli?
Az Escherichia coli (E. coli) egy baktérium, mely a 

beleinkben él és teljesen ártalmatlan, a normális bélflóra 
legfontosabb tagja. A születés után néhány nappal telepszik 
meg a vastagbél nyálkahártyáján, ahol fontos élettani funkciót 
tölt be a B- és K-vitamin termelésével, illetve a normális 
bélflóra egyensúlyának fenntartásával. 

A hasznos baktériumokon kívül vannak károsak is, amelyek 
az ember bármely belső szervében gennyes, gyulladásos 
elváltozásokat hoznak létre, amelyekre elsődlegesen a legyengült 
immunrendszerű, az 5 év alatti gyerekek és az idősebbek 
fogékonyabbak. A káros baktériumnak egyik típusa a kiváltója a 
Németországban kialakult hasmenéses járványnak is.

A nyári szezonra való tekintettel, illetve az utóbbi hetekben 
zajló járványügyi események aktualitása miatt továbbiakban 
csak a káros E.coliról esik szó:

A mindennapi életünk során hogyan lehet megfertőződni 
az E.colival?

A fertőzés többnyire szennyezett és nem kellően hőkezelt 
élelmiszer (hús, tej), nyersen fogyasztott zöldség, gyümölcs 
útján, ivóvízzel, de piszkos kéz közvetítésével is terjed.

Az Európai Unió 13 országában az utóbbi időben figyelem 
középpontjába kerültek az E.coli által okozott megbetegedések, 
melyek kialakulásában döntően nyersen fogyasztott, 
csíráztatásra használt magok játszhattak közvetítő szerepet, 
de emellett korlátozott számú emberről – emberre terjedő, 
általános higiénés szabályok betartásának elhanyagolásával 
összefüggő fertőzést is igazoltak.

Az E.coli fertőzés megelőzése
• Az megbetegedések terjesztésében a piszkos kéznek döntő 

NÉPEGÉSZSÉGÜGYI SZAKIGAZGATÁSI SZERV

E. coli okozta megbetegedések megelőzése
jelentősége van, ezért a kézmosásra fokozottan ügyelni kell. 
Élelmiszerekkel való érintkezés előtt és után, illetve étkezés 
előtt, WC használat után, pelenkacserét követően, állatokkal, 
állatok ürülékével való érintkezés után feltétlenül kezet kell 
mosni.

• Hasmenéses vagy hányásos megbetegedésben szenvedő 
személy ne vegyen részt ételkészítésben.

• A húsféléket alaposan át kell sütni, meg kell főzni fogyasztás 
előtt, mert a sütés-főzés elpusztítja a baktériumokat.

• Minden zöldséget, gyümölcsöt alaposan meg kell 
mosni folyó vízben, különösen azokat, amelyeket nyersen 
fogyasztanak.

• Kerüljék a saját termesztésű csíráztatott magok vagy 
vásárolt csírák nyersen történő fogyasztását. 

• Külön vágódeszkát célszerű használni a nyers húsokhoz és 
a megfőzött, megsütött húsokhoz, illetve a friss zöldségekhez. 
Az ételkészítéshez használatos eszközöket használat után 
mosószeres vízzel alaposan meg kell tisztítani.

A betegség tünetei, kezelése
Hasmenés (lehet véres is), alhasi görcs, ritkán láz, esetenként 

hányás.
Az E. coli enteritis banális esetben folyadék pótlással és 

néhány napos diétával meggyógyul. Elhúzódó esetben, illetve 
súlyos esetekben forduljon orvoshoz!

A hasmenéses beteg étrendje 
Az első időszakban csak a megfelelő folyadék pótlásról 

(cukor nélküli tea, zöldségfőzet) kell gondoskodni, ezután a 
főként keményítő tartalmú táplálékok kerülhetnek asztalunkra 
(főtt burgonya, pirított kenyér, főtt rizs, reszelt alma, sárgarépa 
stb.). Csak fokozatosan térjünk vissza a normál étrendhez.

    JÁSZ-NAGYKUN-SZOLNOK MEGYEI KORMÁNYHIVATAL

    

A 164/2008. (XII.20.) FVM. rendelet 4. §-a alapján minden 3 hónapnál 
idősebb ebet évenként veszettség elleni védőoltásban kell részesíteni. 

Kérem, hogy a Rákóczifalva város területén 2011. évben szervezett kötelező veszettség 
elleni oltásra az alábbi időpontok egyikében kutyájával szíveskedjen megjelenni: 

szeptember 6. 15-18 óráig Sportpálya (betonszínpadnál) 
szeptember 7. 9- 11 óráig Sportpálya 
szeptember 13. 15-18 óráig Rákóczi út – Szent László király út kereszteződése 
szeptember 14. 9-11 óráig Rákóczi út - Szent László király út kereszteződése 
A veszettség elleni oltás költsége az oltás helyén fizetendő: 2800.-Ft/eb. 
Kérem, hogy az oltási könyvet hozza magával. Az elveszett, vagy régi oltási könyvet a 

fenti rendeletben leírt új könyvvel tudjuk pótolni, melynek az ára 200.- Ft. 
Az ebek veszettség elleni védőoltása kötelező, elmulasztása köz- és állategészségügyi 

veszélyeztetés miatt bírság kiszabását vonhatja maga után. 
 Dr. Vissi Ferenc állatorvos

Kötelező eboltás
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Kihelyezhető hulladékok listája:
Nagyobb méretű berendezési tárgyak, bútorzat, ágybetét, 

ruhanemű, zsákokban kihelyezett lombhulladék, kötegelt 
zöld- illetve metszési nyesedék.

Lomtalanítás során ki nem helyezhető veszélyes 
hulladékok listája:

Hulladékká vált állati szövetek (testrészek, elhullott 
állatok) fogyasztásra vagy feldolgozásra alkalmatlan 
anyagok (vér, állati zsírok). Éles, hegyes eszközök (injekciós 
tűk, fecskendők, vágó, szúró eszközök), permetszerek 
és azok dobozai, veszélyes anyagot tartalmazó faforgács 
(vegyszer, lakk), faanyagvédő szerek, oldószerek, szerves 
oldószerek, veszélyes anyagot tartalmazó iszapok, savak, 
lúgok, nehézfém tartalmú hulladékok, festékek, festékes, 
lakkos dobozok, olajtüzelés pernyéje és kazánpora, vízzel 
érintkezve veszélyes gázokat fejlesztő anyagok. PCB-ket 
tartalmazó hidraulikus olajok, olajos rongyok, fáradt olajok, 
olajszűrők, elemek és akkumulátorok, azbesztet tartalmazó 
hulladékok, veszélyes anyagokat tartalmazó fémhulladékok 
(pl. olajos fémreszelék), fertőző hulladékok (állati tetemek, 

                                                                                                      Lomtalanítási tájékoztató

                                                                                                                  Tisztelt Lakosság!

Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, hogy Rákóczifalva területén
a lomtalanítás az esedékes hulladékszállítási napon, 2011. október 18-án (kedd) 

és 2011. október 20-án (csütörtök), 
az edényzetek ürítésével azonos járatterv alapján történik. 

Kérjük a lakosságot, hogy a lomtalanításra szánt hulladékot a kukák ürítési napján az edényzet 
mellé kihelyezni szíveskedjenek! A lomtalanítás reggel 7 órától kezdődik, 

és tart az aznapi útvonaltervben szereplő utcák befejezéséig.

trágya), citotoxikus és citosztatikus gyógyszerek, veszélyes 
anyagokat tartalmazó kiselejtezett elektromos berendezések 
(TV, hűtőgép stb.), használt gumiabroncsok.

Lombhulladék kihelyezésének módja:
A lombhulladékot a közterület-foglalás szabályait betartva 

az ingatlan előtti közterületre kell kihelyezni, úgy, hogy azt a 
begyűjtést végző gépjármű meg tudja közelíteni és a rakodás 
biztonságosan és balesetmentesen legyen elvégezhető. A 
kis térfogatú hulladékokat összekötött zsákban, a növényi 
eredetű hulladékokat szintén összekötve kérjük kihelyezni.

A földre deponált építési törmeléket nem szállítják el!
A zsákok megkötésénél figyelni kell arra, hogy azok kézi 

erővel mozgathatók legyenek!

A fentiektől eltérő módon kihelyezett hulladékokat nem 
szállítják el!

                                           Polgármesteri Hivatal

Felhívjuk a lakosság figyelmét arra, hogy a 
Népegészségügyi Szakigazgatási Szerv (korábban KÖJÁL, 
majd ÁNTSZ) részéről a magán ingatlanokon belül és a 
lakásokban ivóvíz mintavételezés nem történik!

Vélhetően az idős emberek jóhiszeműségét, jogkövető 
magatartását kihasználva akarnak bejutni a lakásokba, egyéb 
célból.

Amennyiben ilyet tapasztalnak, kérjük, tájékoztassák 
Rendőrséget a 107-es hívószámon!

Kérjük a Tisztelt Lakosságot, fokozottan vigyázzanak 
értékeikre!

                                                  Polgármesteri Hivatal

A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Kormányhivatal Népegészségügyi Szakigazgatási Szerve 
tájékoztatta Önkormányzatunkat, hogy megyénkben több településen

 az ÁNTSZ (KÖJÁL) nevében idős, egyedülálló embereket keresnek fel telefonon
 ismeretlen emberek, hogy egészségügyi, hatósági ivóvíz mintát vesznek lakásukon 

és a bejutást biztosítsák számukra.
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Bemutatjuk az aljegyzőt

Új aljegyzője van Rákóczifalvának, dr. Molnár 
György személyében. Városban, kerületben, a fővárosi 
önkormányzat és a megyei önkormányzat hivatalánál 
kötelező az aljegyző kinevezése, községekben csak 
lehetőség. Az aljegyző kinevezéséről a képviselő-testület 
dönt, a javaslattétel a jegyzőt illeti meg. A törvényszöveg 
tartalmazza azt is, hogy a kinevezés a jegyzőre vonatkozó 
szabályok szerint történik. Így a kinevezéshez pályázat 
szükséges, továbbá csak a képesítési követelménynek 
megfelelő személyek pályázhatnak. A döntés minősített 
többséget igényel. A rengeteg teendő mellett időt szakított 
rám dr. Molnár György és válaszolt néhány kérdésemre.

Meséljen magáról, hogyan került erre a posztra és milyen 
iskolákat végzett?

Dr. Molnár György vagyok, harminc éves. Középiskolai 
tanulmányaimat Tiszaföldváron a Hajnóczy József Gimnáziumba 
fejeztem be. 2008-ban végeztem a Szegedi Tudományegyetem 
Állam és Jogtudományi Karon jogászként. Jelenleg is 
tanulmányokat folytatok Szegeden, a Gazdaságtudományi 
Karon, közgazdász szakon. Az állást a Nemzeti Közigazgatási 
Intézet honlapján olvastam és úgy gondoltam, hogy a kiírásnak 
megfelelek, és benyújtottam a pályázatomat.

Hányan pályáztak ugyanerre a helyre és minek tulajdonítja 
a bizalmat?

Pontosan nem tudom és a kinevezésemet követően nem 
kérdeztem. Örültem, hogy polgármester úr, jegyző úr és a 
képviselő-testület nekem szavazott bizalmat.

Mennyi időre szól a kinevezése?
A kinevezésem határozatlan időre szól.
Új munkahelyét milyen tapasztalatokból akarja gazdagítani?
Eddig munkáim során foglalkoztam szerződések, testületi 

előterjesztések készítésével, mind a polgármesteri hivatal, 
mind pedig az önkormányzat perbeli képviseletével, 
kintlévőségek behajtásával, gazdasági társaságok 
változásbejegyzésével, ingyenes jogi tanácsadással. Ezeken 
a területeken szerzett tapasztalataimat mindenféleképpen 
szeretném hasznosítani.

Mennyire ismeri a helyi viszonyokat és a kollégákat?
A helyi viszonyokról és a kollégákról keveset tudok. 

„Igyekszem megismerni a helyi viszonyokat”

Igyekszem megismerni a helyi viszonyokat és a kollégákat.
Hogyan viszonyulnak Önhöz a kollégák? Vannak-e 

hiányosságok, ill. pótolnivalók ezen a téren?
Úgy érzem, hogy a kollégák befogadtak és tudunk 

egymással együtt dolgozni. Arra törekszem, hogy jó kapcsolat 
legyen közöttünk, hiszen meggyőződésem, hogy a hatékony 
munka nélkülözhetetlen feltétele a jó kollegiális kapcsolat.

Miben különbözik a jegyző és az aljegyző munkája?
Aljegyző a jegyző munkáját segíti és távolléte vagy 

akadályoztatása esetén helyettesíti, mint a polgármester 
esetében az alpolgármester.

Milyen szabadidős tevékenységeket végez?
Mint említettem jelenleg is tanulok, így a szabadidőm egy 

részét lefoglalja. Szeretek zenét hallgatni, sportolni, filmet 
nézni és sokat aludni!

Mikor és milyen témákban lehet Önhöz fordulni?
Munkaidőben nyugodtan kereshetnek a helyi 

lakosok, ingyenes jogi tanácsadással, szabálysértéssel, 
birtokvédelemmel kapcsolatban. A külső telefonszámom: 
56/889-721. Ezúton szeretném megköszönni a lehetőséget, 
hogy a város lakói még szélesebb körben megismerhetnek.

Farkas Imre Andor

    

Elkészült a kerékpárút 
III. üteme.
Így Rákóczifalváról 
Martfűre kerékpárral
biztonságosan 
el lehet jutni.
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                                                                                                                          Bodács István

Bodács István Rákóczifalva 
első –három választási ciklust 
végigszolgáló –polgármestere 
2011-ben a város díszpolgára 
lett a képviselőtestület döntése 
alapján. A kitüntetésre a 
javaslatot több civil szervezet 
és sok rákóczifalvai polgár is 
aláírta. Mondhatni, hogy a város 
lakosságának jelentős hányada 
egyetértett a jelöléssel. Kilenc 
évvel ezelőtt a polgármesteri 
székből felállva, elfogadva a 
választók akaratát, szinte új 
életet kellett kezdeni. Több 
lehetőséget, elképzelést, tervet 
végiggondolva, mérlegelve, 
eredeti szakképzettségének nem 
egészen megfelelve, gazdálkodni 
kezdett. A város határán túl, a Jókai utca végénél bodza 
ültetvényében találkoztunk, hogy munkáját megszakítva 
beszélgethessünk.

F.F.: - Először is magam és az olvasók többségének 
nevében szívből gratulálok a kitüntetésedhez! Szeretném az 
olvasóknak bemutatni a mostani Bodacs Istvánt. Mi motivált 
döntésed meghozatalakor, hogy növénytermesztésbe, és 
éppen bodzatermesztésbe fogtál?

B.I.: - Köszönöm a gratulációt. Jogos a kérdés, mert 
eredetileg állattenyésztő mezőgazdász lennék. Kikerülve a 
közéletből – mivel az élet nem áll meg –, kezdeni kellett 
valamit. Több pályázatot írtam, kerestem a lehetőséget, hogy 
szakképzettségemnek megfelelő munkát, állást találjak. A 
pályakezdő koron már túl voltam, így az a lehetőség maradt, 
hogy kihasználva a szakmai ismereteimet, valamilyen 
vállalkozásba kezdjek. Ezért kb. negyven-ötven lehetőséget 
figyelembe véve, több tervet készítettem magamnak. 
Terveim közt szerepelt a csincsilla tenyésztés is. (A tervnek 
az elvetését a tenyésztés beindításának nehézségei mellett 
feleségem rágcsálóktól való tartózkodása is befolyásolta.) 
A növénytermesztés az adottságok jobb kihasználása miatt 
került a lehetőségek közé. Adott volt a földterület, amin 
vagyunk, a bodza ismerete, mert érdekelt mint lehetőség és 
utána jártam, olvastam. Ez a terület itt 9,2 ha. Fele 8. éves 
telepítés, ez a fele, amin állunk 2. éves telepítés. Összesen 
11,9 ha a bodza, ebből ennek a 2 éves telepítésnek a 
kivételével, 7,3 ha már termő terület.

F.F.: - Jelenleg milyen feladatok vannak az ültetvényen, 
és hogy-hogy csak így egyedül dolgozol ?

B.I.: - Most a fiatal rész fűnyírása folyik. Ez, mivel csak 
egy gép áll rendelkezésre, egy emberes munka. Ezt magam 
is el tudom végezni. A sok dolgos kéz majd ezután kell, mert 
következik a szüret. 50-52 ember három napos munkája 

Öröm volt Önöket és Rákóczifalvát szolgálnom

lesz, plusz a szállítás a felvásárló helyre, amit 10 nappal a 
szüret előtt, még nem tudom, hogy hol lesz és még az ár is 
kérdéses.

F.F.: - Mitől függ a bodza ára ? Mert az almánál, vagy 
más gyümölcsnél feltételezem, hogy a nagyság és az íz stb., 
de ennél az apró bogyónál mi dönti el?

B.I.: - A bodzánál az úgynevezett Brix-érték határoz. 
Ez a bogyó cukor- és lé-, valamint savtartalmától függ. 
Ez az osztályozás eldönti, hogy megveszik, vagy nem 
veszik meg a termést. Az árat pedig a felvásárlók döntik 
el. Az ár meghatározására a BOTÉSZ próbál kisebb 
nagyobb befolyásolást gyakorolni. Ez a szövetség 180-200 
bodzatermesztőt tömörít, de ezen belül jelenleg nincs a bio-
minősítésű termesztőknek közössége. Ilyen minősítéssel 
jelenleg 17-en rendelkezünk az országban. Szigorúak a 
követelmények. Csak előírt permetezőszer, szigorúan 
ellenőrzött szerves trágya használható. Évente egy alkalommal 
előre bejelentett és 2-3 alkalommal bejelentés nélküli 
ellenőrzés várható a minősítés megtartása érdekében.

F.F.: - A háziasszonyok felhasználják a bodza virágát is. A 
termesztők ezt nem teszik meg? Nem adható el?

B.I.: - Eladható lenne, sőt ha a virág 20-30%-át leszednék, 
a növényke a maradékból kb. ugyanolyan súlyú bogyót 
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Ebben az esztendőben két, arra érdemes 
személynek adták a Rákóczifalva Díszpolgára 
kitüntetést. Erre a nagyszerű pillanatra 
augusztus 13-án, a városunk születésnapi, 
dömenapi ünnepségen került sor. A díszpolgárság 
jelvénye egy szép arany pecsétgyűrű, melyen 
Rákóczifalva címere látható. A 2007-ben 
alapított díjat idén Kovács József pedagógus, a 
népitánc-oktatás jeles művelője, Bodács István, 
a város első polgármestere, valamint Wieslaw 
Rajski úr, Wierzchoslawice (Rákóczifalva 
lengyel testvérvárosa) polgármestere kapta. 
Ennek apropóján, a város napja vidám, zsibongó 
forgatagában beszélgettünk Rajski úrral. 
Tolmácsunk a közel harminc éve Szolnokon élő 
Wieloch-Varga Krystyna volt.

– Rajski úr, szeretettel üdvözlöm újra 
Magyarországon! Szép időt hoztak magukkal, 
látszik, hogy Isten áldása volt ezen az utazáson.

– Én is örülök, hogy Magyarországon lehetek, 
nagyszerű dolog újra régi barátokkal találkozni. 
Az időjárásért jólesik a dicséret, habár nálunk, 

Lengyelországban esik az eső most, és hideg is van. Majd 
megpróbálunk vinni ebből haza is...

– Őszinte szívvel gratulálok ehhez a szép díszpolgári 
gyűrűhöz. Milyen érzéssel ment érte a színpadra?

– Nem tudom szavakba foglalni. Meghatódtam, s amíg a 
lengyel nemzeti himnuszt hallgattam, végiggondoltam ezt az 
egy évtizednyi kapcsolatot. 

– Hogyan kezdődött? 
– Jó tíz esztendeje Rákóczi-emlékeket kerestek a mi 

vidékünkön a rákóczifalviak. Akkor találkoztunk először 
Bodács Istvánnal és Rákóczifalva akkori vezetőivel. Ez 
a kezdeti időszakban gyermek csereüdültetést jelentett, 
autóbusznyi osztályok jöttek-mentek a két ország között. 

fejlesztene. A virág szüretelése csak szárazon lehetséges, mert 
a harmatosan szüretelt virág elszíneződik. Szállítása speciális 
csomagolásban lehetséges és a 100-150 kilométeres szállítást 
a szüretelés megkezdésétől számítva, 5-6 órán belül meg kell 
oldani. A felvásárlók német, olasz, és osztrák cégek. Vagyis 
jó lenne, de jelentős beruházás nélkül megoldhatatlan.

F.F.: - Beszélgetésünk során több vadnyúl vágtázott 
keresztül az ültetvényen. Mekkora kárt okoznak ezek a vadon 
élő jószágok ?

B.I.: - A károkozás nem jelentős. A bodza olyan allergént 
tartalmaz, amit az állatok nem szeretnek. Ugyanezért a méhek 
is elkerülik, tehát a virág beporzása a szélre marad. Kárt csak 
a néha betévedt őzek szoktak okozni, mert szeretik a bodza 
puha tövéhez dörzsölni az agancsukat.

F.F.: - Már polgármester korodban is volt problémád 
az egészségeddel. Most hogy érzed magad, milyen az 
egészséged?

B.I.: - Tavaly decemberben ismét volt egy szívműtétem, 
már a harmadik. Ez visszavetett a munkában is, megsínylette 
a vállalkozás is, a munkabírásom már nem a régi(ezért nem 
vállaltam a megkeresések ellenére tavaly a polgármesteri 
jelölést), de jelenleg úgy érzem, hogy rendben vagyok.

F.F.: - Köszönöm szépen a beszélgetést és további jó 
munkát és nagyon jó egészséget kívánok!

B.I.: - Köszönöm a gratulációt és a megkeresést. 
Szeretném megragadni a lehetőséget, hogy köszönetet 
mondjak a rákóczifalvai polgároknak, hogy lehetőséget adtak 
arra, hogy 12 éven keresztül munkámmal szolgálhattam 
a települést és a választókat. Sajnálom, hogy több tervem 
csak terv maradt. Így az út- és járdahálózat rendbe tétele, a 
település dréncsöves talajvízvédelme és még sorolhatnám 
sokáig. Még egyszer köszönöm mindazoknak, akik javaslatot 
tettek a díszpolgári kitüntetésemre. Öröm volt Önöket és 
Rákóczifalvát szolgálnom!                                          F.F.

                                                Wieslaw Rajski
Gyűrűvel megpecsételt barátság

DÍSZOKLEVÉL
Rákóczifalva Város Képviselő-testülete a 37/2010. (V. 

27.) önkormányzati határozata alapján
WIESLAW RAJSKI

Wierzchoslawice polgármesterének
RÁKÓCZIFALVA DÍSZPOLGÁRA 

címet adományoz
a 10 éve fennálló Wierzchoslawice–Rákóczifalva közötti 
testvérvárosi kapcsolat és a lengyel-magyar baráti együttmű-

ködés elmélyítése érdekében kifejtett tevékenységéért.
Rákóczifalva, 2011. augusztus 13.
 Krizsán József  polgármester
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Ezután érkeztek a népitánc-csoportok. Iskolák közötti 
kapcsolatok épültek ki, s elsősorban a hagyományos kulturális 
élet megismertetése és közös ápolása alapozta meg ezt a 
barátságot, mely azóta is töretlen városaink között.

– Azzal a polgármesterrel együtt kapta ezt a szép ajándékot, 
akivel annak idején útnak indították a két település azóta is 
tartó kapcsolatát. Ez hogyan érintette Önt?

– Igazán nehéz volt férfiasan ott állni és nem könnyezni... 
Nagyon nagy meglepetés ez nekem, tényleg zavarban voltam 
s vagyok, de őszintén azt gondolom, hogy évtizednyi munka 
és barátság jutalmát viszem most haza.

– Együtt léptünk az Unióba. Van-e valamilyen közös 
gazdasági együttműködés is a két település között?

– A két ország gazdasági struktúrája elég eltérő, ezért eddig 
nem sikerült igazán nagyot lépni e téren. De Tarnów városában 
– amelynek körzetébe Wierzchoslawice is tartozik – a szálloda 
étterme az étlapjára vette a magyar halászlevet. Ráadásul 
tavaly a mi településünk pontyfesztiváljára megjelent egy 
magyar kürtőskalácsos mester, és igencsak nagy sikere volt 
ennek a finom magyar süteménynek! 

– Tehát talán gazdasági-gasztronómiai kapcsolatok 
hamarabb születhetnek?

– Miért is ne, hiszen mi, lengyelek nagyon szeretjük a magyar 
konyhát, mindig szívesen jövünk a szolnoki gulyásfesztiválra 

is a szolnoki lengyel kisebbségi önkormányzat meghívására, 
és önöket is várjuk minden ősszel a mi pontyfesztiválunkra.

– Nem tudom szó nélkül hagyni, hogy találkoztunk mi már 
Szolnokon is, a Damjanich János Múzeumban, ahová egy 
gyönyörű zászlókiállítás érkezett az önök településéről.

– Bizony! Ez nem akármilyen kapcsolat, nem akármilyen 
barátság, folyamatos együttműködés, szinte együttélés 
bizonyítéka. A kulturális kapcsolatok nagyon sokszínűek és 
sokrétűek lehetnek. Az önök múzeumában a mi zászlóink 
alatt sétálni igencsak felemelő érzés volt! Bátran mondom, 
hogy jó néhány testvérvárosunk van szerte Európában, de a 
legélettelibb, a legmelegebb barátság valóban Rákóczifalvához, 
a Szolnok környékén élő lengyeleket összefogó kisebbségi 
önkormányzat kapcsán pedig az itt élő lengyelekhez, s azon 
túlmenően mindenképpen a magyarokhoz fűz bennünket.

-- Rajski úr, nagyon szépen köszönöm a beszélgetést, 
további szép alkotóéveket kívánok önnek és a családjának is. 
Búcsúzóul csak azt kérdezem még: mit kíván a magyarországi 
barátoknak? 

– Ugyanezeket! Nagyon jó egészséget, szép terveket, 
jókedvvel végzett munkát, és természetesen továbbra is éljen 
az ezeréves lengyel—magyar barátság! 

Végezetül szeretném megköszönni ezt a megtisztelő 
kitüntetést, hogy Rákóczifalva díszpolgára lehetek.

-bo-mara-

                                                                         Kovács József

„Remélem hagytam bennük nyomokat…..”
Rákóczifalva várossá 

avatásának 2. évfordulóján 
Kovács József néptánc oktató 
vehette át az önkormányzati 
testület által alapított 
Rákóczifalváért díjat. Oklevelén 
a következő elismerő sorok 
olvashatók:

„A néptánc oktatás 
területén kifejtett elhivatott 
munkájáért és a város oktatási 
intézményében végzett alázatos, 
példaértékű munkásságáért, 
továbbá a fiatalok számára 
nyújtott áldozatos munkájáért, 
mellyel hagyományaink 
megismerésére, tiszteletére és 
őrzésére nevelte a felnövekvő 
generációkat Rákóczifalván.

- Kíváncsi lennék hogyan 
kezdődött a rákóczifalvi munkád? 

1991-ben kértek fel, hogy tanítanék-e itt Rákóczifalván. 
Abban az időben Szandaszőlősön tanítottam, de 
kialakítottam két üres napot, hogy ide el tudjak jönni. 
Ekkor kezdtem el Timárné Fischer Magdolna osztályával, 
ahova jó néhány ügyes gyermek is járt. Innen indult el ez 
a nagy menetelés. Első sikerünk Szegeden volt, amikor 
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megdicsértek bennünket, hogy ez egy jó, ügyes, fiatal banda.

- Mekkora létszámot tudtál irányítani egyedül?
Két korcsoportot tanítottam egyedül. A táncot én tanítottam, 

a népi éneket a nejem, Marika. Amikor megalakult a művészeti 
iskola, akkor legalább 200 gyereket számlálhattunk. Az elég szép 
létszám! Remélem, hogy hagytam bennük nyomokat…

- Ki lett a párod később?
Vass Béla, mivel neki volt C kategóriás vizsgája, utána végzett 

Szarvason, valamilyen gyermekoktatóit. Most az utódom, akire 
nagyon büszke vagyok Györe Ági, egy „szupi csaj”. Jó előre 
kinéztem már őt, és méltó utódomnak tekintem. Tudom, hogy 
a gyerekek is jó kezekben vannak. Amire büszke vagyok, az az, 
hogy én ahova tojást tojtam, az még mindig csipereg, mindig 
kikelt és még él. Tanítottam Boldogon, ott kezdtünk Marikával, 
aztán ideköltöztünk. Martfűn még mindig működik a tánccsoport, 
a Tallinkával tíz évig dolgoztam nagy sikerekkel, utána Szanda, 
itt is voltak sikerek és innen következett Rákóczifalva 

-Kerek 20 évet dolgoztál itt. Hogyan emlékszel vissza az 
eltelt évekre?  

A munkámban maximális segítséget kaptam az iskolától és 
az önkormányzattól is. Rákóczifalva a kedvencem volt azok 
közül a helyszínek közül, ahol dolgoztam. Böngésztük és írtuk 
a pályázatokat Böbével (Hőnyiné Nagy Erzsébet szerk. megj.), 
tehát ilyen feltételek mellett nem sok iskola dolgozik, mint itt 
Rákóczifalván. Mind a műszaki, mind a szakmai háttér kiváló! 
A tanárnő nagyon jó, talán jobb, mint én. 2003 óta dolgoztam 
itt főállásban, azóta mindent megteremtettünk, kiváló minősítést 
is kaptunk kb. 5 éve, ami azt jelenti, hogy megkapjuk a teljes 
normatívát. Az önkormányzatnak kevesebbe kerül.

- Öt éve csináljátok ezt minősített oktatásban. Most milyen 
felállásban hagytad ott? Hány csoport? Hány gyerek?

240 gyerek táncol az iskolában, óvodában. Két pedagógus 
van, most hogy Anika (Csehné Jakab Anna szerk. megj.) elment. 
Nagyon jó énektanárt sikerült beszervezni Szandáról, Juhászné 
Antal Gabriella népi éneket tanít majd. Szandán csodákat csinál 
a gyerekekkel. Olyan pedagógus, aki csak emelheti a színvonalat. 
Béla bácsi a kicsiket oktatja, úgy ahogy szokta és akkor kész a 
rendszer. Így nyugodt szívvel tudtam eljönni. 

- Nemcsak a táncolók létszámát bővítetted, hanem a tudásod 
tárát is. Hol végezted el a művészeti iskolát?

Egerben szereztem C kategóriás néptánc oktatóit, de mivel 
bejött ez a művészeti oktatási rendszer, így kénytelen voltam 
Szombathelyen elvégezni 2002-ben a Táncművészeti főiskolát. 
52 évesen. Fél 4-kor keltem. Szarka Zsolt kollégámmal, aki 
Békéscsabán tanít, már előző nap nálunk aludtunk és ketten 
mentünk a 4:20-as busszal, mire odaértünk Szombathelyre már 
tanítottak. Így késtünk mindig egy kicsit. Ez életem legnehezebb 
időszaka volt. Hazaestem vasárnap fél 9, 9 óra környékén, hétfőn 
pedig már iskola. És e mellett, azért itthon is volt dolog. 

-A színvonalat így tudtad garantálni, a tanulással. A 
személyiségeddel pedig tovább formáltad a közösséget.

Azt szokták mondani, hogy amilyen a juhász, olyan a nyáj. 
Tehát ha te emberséggel közeledsz a gyerekekhez és megfelelő 
szigorral, szereted, s ezt érzi rajtad, látja, hogy nem teszel 
különbséget, hogy ki-ki, akkor ő is ugyanúgy visszaszeret. Ezt 
humorral, munkával lehetett megfűszerezni. Igen. A tánc egy 
olyan műfaj, ahol nem lehet lazsálni. Ha nem akarod, akkor 

soha nem fogod megtanulni. Ezt akarni kell. Ez a hitvallásom 
is. A néptánc, szemben a többi tánccal, sokkal többet ad. Ad egy 
magyarságtudatot, egy közösséget, ad egy mozgáskultúrát. El 
tudsz menni bulizni. Szemben egy társastáncos hova tud elmenni 
bulizni az ő tudásával? De egy néptáncos egy táncházban 
széttáncolja, széténekli magát. Rengeteg népdalt megtanul, énekli, 
és ezekben a népdalokban érzelmek vannak, a lelkületüket ez 
gazdagítja. Most is azt vallom, s ez bárhol így van, a néptáncosok 
összeszaladnak, mindegy honnan, és ki mi, ott nincs vita, ott buli 
van. Kicsit pityókázunk. Megiszunk egy-két felest, ha úgy van, 
mert ott mindig van pálinka és akkor mulassunk! Mutassuk meg, 
hogy magyarok vagyunk! Európa nagyon irigy ránk, mert mi 
vagyunk a leggazdagabbak ezen a téren. Sehol Európában ilyen 
gazdag néptánckincs nincs, mint ami a miénk. 700 000 m film 
van felvéve, őrzi ezt a kincset. Ha megnézzük Európát vagy pl.: 
Törökországot, a törökök azt mondták, ha nincs magyar csoport, 
néző egy sincs. Nekik magyar csoport mindenféleképpen kell. 
Voltunk mi is párszor kint busszal, Iszmirben, húúúú két éjszaka 
buszon! Aludni nem tudok, meg fóbiám is van a buszon, iszonyat, 
de kibírtam. Tulajdonképpen Európában már mindenhol voltam, 
Angliában és Skandináviában nem voltam még. Tallintól elkezdve, 
Törökország, Görög-, Olaszország, Jugoszlávia, lengyeleknél 
voltunk vagy 10-szer már, Németeknél vagy 50-szer. 

- Ezt az élményt máshonnan nem kapja meg a gyerek.
Talán ezt a fociban is megkapja, de a fociban az ellenfél 

ellenség is. Egy táncos közösségben viszont mindenki barát. 
Én a sporttal szemben azért részesítem a táncot előnyben, hogy 
ez szeretetre, összetartozásra, kapcsolattartás magasabb fokára 
neveli a gyerekeket. A sportban mi van? Győzni kell. Itt nem 
kell győzni. Itt magadat kell adnod és ez kisgyereknél, akár 
nagyoknál is már kifejlődik. Sokkal többet jelent, mint a sportnál. 
Ha megnézed a focistákat 4-5 osztályig bírják, utána elmennek, 
abbahagyják. 

- Jellemző itt is a lemorzsolódás?
Hát igen, de a szülők szerepe a legdöntőbb, el kell dönteni, 

hogy milyen gyereket, milyen lelkületű gyereket akarnak. Mert 
aki ezt tanulja, hogyha megnézzük a statisztikát akár Falván, 
akár bárhol, a tanítványaim 100%-ára igaz az, hogy mind 
emberek, van tartásuk. Hiszen fizikálisan is terheltek, s az agyuk 
is, mert azért 10 koreográfiát nehéz észben tartani: zene, mozgás 
megosztott figyelem, nem kis feladat. Csak ajánlani tudom a 
szülőknek, hogy ha lehet, akkor ezt válasszák. Tanító kollégáim 
is mind megerősítik ezt.

Befejező gondolatként nagyon köszönöm, hogy megtiszteltek, 
és úgy gondolták, hogy én ezt megérdemlem. Soha nem 
kérdeztem, hogy miért hova kell mennem, nem is kértem pénzt. 
Mentem, tettem a dolgom. Arra neveltem őket: egymást bántani 
nem lehet, csak szeretni. Nekem ez volt az alap.

- Gratulálok az elismerésedhez, a hosszú éveken át tartó 
magas színvonalon végzett munkádhoz! Jó egészséget, kellemes 
nyugdíjas éveket kívánok! 

S már majdnem elköszöntem, amikor elmondta, írtak már 
róla a Néplapban is, amikor a Magyar Köztársaság Művelődési 
és Közoktatási Minisztere Népművelésért-díjat adományozott 
részére Budapesten a Néprajzi Múzeumban 1995.augusztus 
20-án. E mellé fog kerülni a most kapott díszoklevél az 
emlékgyűrűvel!                                                                K.G.
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                                                            Megjelent a LEADER pályázati felhívás!

Megjelent a 76/2011. (VII. 29.) VM rendelet, mely 
alapján LEADER pályázatokat 2011. szept. 30. és 2011. 
okt. 31. között lehet benyújtani közösségi célú fejlesztések, 
vállalkozási alapú fejlesztések, rendezvények, képzés, 
tanulmányok és térségen belüli együttműködés jogcímeken 
belül elérhető helyi támogatások elnyerésére. 

Az ÚMVP IH a 99/2011. (VIII/2.) közleményében található 
pályázati felhívásban szerepelnek azok a célterületek, 
melyekre lehet pályázni.

Pályázó lehet: természetes személy, mikro-, kis- és 
középvállalkozás, őstermelő, nonprofit szervezet, egyházi 
jogi személy, települési önkormányzat, települési kisebbségi 
önkormányzat, önkormányzati társulás, többcélú kistérségi 
társulás.

A benyújtható pályázatok száma a 2007-2013 közötti 
időszakban jogcímenként legfeljebb 3 darab lehet. 

A pályázat benyújtására nyitva álló időszakban 1 pályázó 1 
célterületre csak 1 pályázatot nyújthat be. 

A pályázatokat kizárólag elektronikus úton, ügyfélkapun 
keresztül lehet benyújtani.

A pályázat benyújtásának egyik alapfeltétele az előzetes 
MVH-s regisztráció, amit a G001-es adatlapon igényelhet. 
Az ügyfélnek az elektronikus benyújtáshoz előzetes jelszót 
kell kérnie a G946-es adatlapon. A pályázat benyújtásához 
ügyfélkapus hozzáférés is szükséges.

A pályázat kidolgozásának első lépése a felhívásban 
szereplő célterületek, a kapcsolódó LEADER kritériumok, 
valamint a területileg illetékes LEADER HACS, 
Rákóczifalván a KTZVE honlapján található HVS 
megismerése. Honlap elérhetőség: www.ktzve.hu. Ezeket 
alapul véve kell megfogalmazni a projekt javaslatot, 
amelyet projektötlet adatlapon kell benyújtani a KTZVE-
hez, szakaszos beérkezés lehetséges: 2011. szeptember 21-
ig, illetve legkésőbb 2011. szept. 29-ig - melyet a KTZVE 
Helyi Bíráló Bizottsága (HBB) a HVS-nek és a LEADER 
kritériumoknak való megfelelés szempontjából vizsgál. 

A hiányosan, vagy hibásan benyújtott Projekt adatlap 
javítására, illetve kiegészítésére a KTZVE szólítja fel az 
ügyfelet postai vagy elektronikus úton a benyújtást követően 
három munkanapon belül. Az ügyfélnek postai kézbesítés 
esetén az értesítés átvételét, vagy elektronikus értesítés esetén 
a kiküldés napját követően 5 munkanap áll rendelkezésre,  
javításra, kiegészítésre.

A döntésről minden esetben a döntést követő 5. 
munkanapig postai úton, vagy a hivatalos formanyomtatvány 
szkennelt változatának elektronikus továbbításával 
(amennyiben az ügyfél elektronikus postafiókjába kéri 
az értesítést) a munkaszervezet az IH által rendszeresített 
formanyomtatványon tájékoztatja az ügyfelet. Amennyiben 
az ügyfél elutasító nyilatkozatot kap, úgy jogosult arra, hogy 
átdolgozott formában ismételten benyújtsa Projekt adatlapját 
a HACS munkaszervezetéhez a HBB-hez címezve az utolsó 
HBB ülést megelőző 5. napig. (Figyelem! Az a pályázó, aki a 

legutolsó határidőkor, azaz 2011. szeptember 29-én nyújtja be 
a projekt adatlapot, esetleges elutasítás esetén nem nyújthat 
be ismételten projekt adatlapot, mert kifut a határidőből.)

Kizárólag olyan pályázat fogadható el, amelyhez 
rendelkezésre áll a HBB nyilatkozata, amelyet benyújtáskor 
mellékletként be kell csatolnia a pályázónak.

LEADER Célterület Katalógus elérhető az MVH 
honlapján, www.mvh.gov.hu valamint a www.umvp.eu 
oldalon.

A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület 
(KTZVE) akcióterülete a Szolnoki kistérség 16 települése, 
a település lista valamint a KTZVE pályázati felhívása, 
a LEADER célterületek, tájékoztató fórumok helyszínei, 
időpontjai valamint a HBB ülések időpontjai meghirdetésre 
kerülnek a www.ktzve.hu oldalon. Letölthetőek még: a Helyi 
Vidékfejlesztési Stratégia 2011. dokumentum, a 2011. évi 
LEADER célterület adatlapok, valamint a HACS által előírt 
formanyomtatványok.

Térségünkben 10 célterületet hirdettünk meg. A helyi 
koordinálást, a pályázás segítését, valamint a pályázatokkal 
kapcsolatos végrehajtást is a Közép-Tisza-Zagyva 
Vidékfejlesztési Egyesület látja el a rákóczifalvi akkreditált 
irodában. Az alábbi célokra várjuk pályázataikat:

KISÉRTÉKŰ CÉLTERÜLET
1. Célterület megnevezése: Helyi termékek előállításának 

és értékesítésének, helyi szolgáltatások kis értékű 
fejlesztésének támogatása 

Támogatás vehető igénybe: Helyi, illetve tradicionális 
magyar termék fejlesztéséhez kapcsolódó eszközök, gépek 
beszerzésére, valamint tradicionális eszközök beszerzésére. 
Támogatás mértéke: min.250 000 – max.1 000 000 forint 

NEM KISÉRTÉKŰ CÉLTERÜLETEK:
2. Célterület megnevezése: Helyi sajátosságokra épülő 

turisztikai kínálat és szolgáltatások fejlesztése 
Támogatás vehető igénybe: turisztikai vendégfogadás 

tárgyi feltételrendszerének kialakítására, bemutató 
gazdaságok kialakítására, illetve 30 fő alatti befogadó 
képességű szálláshelyek, művészeti és/vagy alkotó, 
foglalkoztató illetve környezeti nevelést elősegítő táborok 
létrehozására.

Támogatás mértéke: min. 550 000 – max. 3 500 000 forint 
3. Célterület megnevezése: Energia- és költségtakarékos 

rendszerek kialakítása, a helyi megújuló-energia ágazat 
fejlesztés 

Támogatás vehető igénybe: Energia- és költségtakarékos 
rendszerek kialakítására megújuló energia felhasználásával, 
mely a helyi adottságokhoz illeszkedik és bemutató jellegű. 

Támogatás mértéke: min.1 000 000 – max. 15 000 000 forint 
4. Célterület megnevezése: Egészséges életmódra nevelés 

infrastrukturális feltételeinek javítása 
Támogatás vehető igénybe: Új és meglévő vízi- és 

szárazföldi sportlétesítmények és szabadidős célú épületek 
fejlesztésére, felújítására. Közösségi célú erdei iskolák 
infrastrukturális fejlesztésére és működési feltételeinek, 
eszköz hátterének javítására.
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Támogatás mértéke:
 min. 1 000 000 – max. 8 500 000 forint 
5. Célterület megnevezése: Helyi termékek előállításának 

és értékesítésének, helyi szolgáltatások fejlesztésének 
támogatása 

Támogatás vehető igénybe: Helyi termék fejlesztésre, helyi 
népi kismesterségi hagyományok megőrzésére, tájspecifikus 
zöldség-gyümölcstermesztési tevékenység fejlesztésére, a 
,,Szedd és vidd” mozgalom népszerűsítésére, elterjesztésére 

Támogatás mértéke: min. 350 000 – max. 15 000 000 forint 
6. Célterület megnevezése: Hagyományokat őrző kiállító-, 

bemutatóhelyek, illetve helyi kulturális-, közösségi-, és 
szórakozási helyek fejlesztése 

Támogatás vehető igénybe: helyi, nem védett épületű 
múzeumok, tájházak, faluházak, gyűjtemények, művelődési 
házak, közösségi könyvtárak, templomok belső felújítására. 

Támogatás mértéke: 350 000 - 8 000 000 forint 
7. Célterület megnevezése: Közbiztonság megőrzése a 

Közép-Tisza-Zagyva térségben
Támogatás vehető igénybe: A település közbiztonságát 

növelő biztonságtechnikai eszközök beszerzésére, 
felszerelésére, fekvőrendőr megépítésére, meglévő épület 
helységének belső felújítására, telefon- és internetkapcsolat 

bekötésére, eszközbeszerzésre
Támogatás mértéke: 350 000 – 10 000 000 forint 
8. Célterület megnevezése: Közösségi összefogás 

erősítésének támogatása 
Támogatás vehető igénybe: a meglévő, különböző profilú 

egyesületek, szervezetek helyi és térségi partnerségeinek 
kialakítására, helyi közösségi klubélet fejlesztésére. 

Támogatás mértéke: 350 000 – 6 000 000 forint 
9. Célterület megnevezése: Hagyományokat őrző, térségre 

jellemző rendezvények fejlesztése, megvalósítása
Támogatás vehető igénybe: a hagyományos életformához 

kapcsolódó rendezvények támogatása
Támogatás mértéke: 350 000 – 4 000 000 forint 
10. Célterület megnevezése: Vállalkozói és társadalmi 

ismeretek fejlesztése cél- és gyakorlatorientált képzések 
támogatásával Támogatás vehető igénybe: térségi 
vállalkozások hatékonyságának javítására, vállalkozói kedv 
fokozása érdekében szervezett társadalmi, gazdasági és 
gyakorlati képzésekre.

Támogatás mértéke: 350 000 – 5 000 000 forint 
További információkért keressék a Közép-Tisza-Zagyva 

Vidékfejlesztési Egyesület LEADER Irodáját Rákóczifalván, 
a Szabadság tér 4-es szám alatt, tel.: 56/584-009. 

Többéves előkészítő munkát követően célegyenesbe ért 
az október 1-től október 31-ig tartó, 2011. évi népszámlálás. 
A cenzus előkészítése az ütemtervnek megfelelően zajlik. 
Elkészült, tesztelés alatt áll a kérdőívek internetes kitöltését 
biztosító elektronikus adatbeviteli rendszer. Jelentős 
fejlesztésként valósult meg az összeírás végrehajtásában 
közreműködők – jegyzők, felülvizsgálók, területfelelősök, 
stb. - munkáját segítő informatikai alkalmazás, a 
monitoring rendszer. E rendszer segítségével napról napra 
nyomon követhető az összeírás állása. Jelenleg is tart az 
oktatók oktatása, vagyis azok képzése, akiknek feladata a 
népszámlálásban résztvevő mintegy 40 ezer számlálóbiztos 
felkészítése. A számlálóbiztosok oktatása szeptemberben 
veszi kezdetét. A számlálóbiztosokat a települési/kerületi 
jegyzők alkalmazzák, toborzásuk augusztus végére zömében 
befejeződött. 

Az idei népszámlálás – amely szám szerint a 15. a hazai 
cenzusok sorában - két tekintetben is az első. Ez lesz az első 
olyan átfogó nép- és lakásszámlálás az országban, amelyet 
az Európai Unió tagállamaként hajtunk végre, de első lesz az 
idei cenzus azért is, mert - a www.enepszamlalas.hu honlapon 
keresztül - először nyílik mód a kérdőívek elektronikus 
kitöltésére. 

Az összeírás időszakát megelőző napokban, szeptember 
végén a számlálóbiztosok minden háztartásba eljuttatnak egy 
azonosító- és egy belépési kódot. Ezek segítségével lehet a 
kérdőíveket interneten kitölteni, október 1. és október 16. 
között. A kérdések helyes megválaszolását a programba 
épített magyarázatok segítik. A KSH azokra is gondolt, akik 
nem rendelkeznek internettel, de mégis szeretnék on-line 

visszajuttatni a kitöltött kérdőíveket. Nekik lehetőségként 
több nyilvános közintézmény, pl. könyvtárak, faluházak 
stb. internet kapcsolódási helye áll rendelkezésre az ország 
számos településén. Ezeken a helyeken az adatvédelem teljes 
biztosítása mellett nyílik lehetőség a népszámlálási kérdőívek 
számítógépes kitöltésére. Fontos, hogy az egy lakásban lakó 
személyekről szóló kérdőíveket tehát vagy interneten vagy 
papíron kell kitölteni. 

Hazánkban ez év októberében csaknem 40 ezer 
számlálóbiztos közel 5 millió címet keres fel a népszámlálás 
lebonyolítása érdekében. A számlálóbiztosok sorszámmal 
ellátott hivatalos okmánnyal kötelesek igazolni, hogy 
megbízatásuk e munkára szól. Az igazolvány a garancia 
arra, hogy az illető a lakásba kizárólag a népszámlálás miatt 
szándékozik bejutni. 

A lakosság védelmében a népszámláláshoz bármilyen 
módon kapcsolható bűncselekmények, szabálysértések 
megelőzése érdekében a Központi Statisztikai Hivatal és az 
ORFK együttműködési megállapodást kötött. 

A lakosság tájékoztatása, a népszámlálás népszerűsítése, 
a valós válaszadásra ösztönzés érdekében együttműködési 
megállapodások sora született meg a KSH és az 
országos kisebbségi önkormányzatok, az egyházak, a 
fogyatékossággal élőket képviselő szervezetek, valamint a 
Magyar Könyvtárosok Egyesülete között. 

A népszámlálással kapcsolatos részletes információk a 
www.nepszamlalas.hu oldalon érhetők el.

Start előtt a népszámlálás  /sajtóanyag/
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 Az idén ballagó Horváth Tamás kitartóan 
már több éve jár iskolánkban néptáncolni. Ő 
nyerte meg az „Év Néptáncosa” díjat, melyet 
Csomán István képviselő úr finanszírozott. A 
következőkben Tomi néptáncos és következő 
éveiről olvashatnak. 

-Szia Tomi! Először is gratulálok a díjadhoz 
és kitartó munkádhoz! 

-Szia! Köszönöm és üdvözlöm az olvasókat! 
- Első kérdésem az lenne, hogy hány éve 

néptáncolsz? 
- Iskolánkban, a néptánc oktatás keretein 

belül 6 éve kezdtem el táncolni. 
- Heti hány néptánc órád volt? 
- Minden héten volt két kötelező néptánc, ezek 

voltak a rendes táncolós órák, és még pluszban 
egy kötelező elméleti oktatáson is részt kellett 
vennem. 

- Rendes osztályzatot és bizonyítványt kaptatok? 
- Igen. Nekem a tánc része kitűnő volt, hiszen nagyon 

szeretem csinálni. Az elméleti részt nem annyira szeretem, 
de az sem lett olyan rossz. 

- Milyen táncok voltak a kedvenceid? 
- A férfitáncok közül a kalotaszegi tánc a kedvencem, 

a páros táncok közül a mezőségi tánc tetszett a legjobban. 
De mindegyik féle táncot szívesen csináltam. 

- Kik voltak a néptánc oktatóid? 
- Kovács József és Györe Ágnes tanított a 6 év alatt. 
- Sportolsz valami mást is? 
- Régen fociztam, de ma már sajnos nem. Ezért csak a 

tánccal foglalkozok jelenleg. 
- Most hova jársz középiskolába? 
- A Magiszterbe Szolnokra, a Mátyás király útra. 

Nagyon jó iskola, már az első napokon sikerült 
beilleszkednem, és sok új barátom lett. 

- Mi szeretnél lenni ha „nagy leszel”? Milyen iskolát 
szeretnél még elvégezni? 

- Tánctanár vagy koreográfus szeretnék lenni, ezért 
még a tanárképzői főiskolát szeretném elvégezni. 

- Köszönöm az interjút, további sok sikert az életben, 
remélem valóra válnak az álmaid, és sikeres tánctanár/
koreográfus leszel. 

- Én is köszönöm a lehetőséget. További szép hetet 
neked és az olvasóknak.  

                                                          Vincze Gyöngyi

                                                                           Horváth Tamás az év néptáncosa

    2011. szeptember 09-től a 
TOKAJI DOJO SE shotokan 
karate szakosztálya tagfelvételt hirdet 
6, 12- és felnőtt korosztálynak!

Edzések helye: 
SAMBALA Fitness, 
Rákóczifalva, Zrínyi M. u. 18.
Edzések ideje: 
péntek 15.00 és vasárnap 16.00 órától
Információ: 70-376-1336, 
email: tokajidojo@gmail.com, 
honlap: www.tokajidojo.shp.hu
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  Múltkereső ifjúság

  Gazdagodott az iskolánk

  Lengyel vendégek az iskolában

ISKOLA

A rákóczifalvi általános iskola a 2010/2011. tanévben 
a Rákóczifalvaiak és Elszármazottak Baráti Körével 
karöltve új kezdeményezésbe kezdett. Máté Pál elnök 
koordinálásával az volt a cél, hogy diákjaink megismerjék 
saját lakóhelyük múltját. Ezért osztályfőnöki órák keretében 
előadók érkeztek, akik érdekes és színvonalas előadásukkal 
próbálták felkelteni a tanuló ifjúság érdeklődését. Hallhattunk 

Interaktív táblák átadása, és pedagógus továbbképzés képei, 2011. július 28.

előadást az 5. osztályban Rákóczifalva kulturális életéről, a 
6.a osztályban a kisipari szolgáltatásokról, a 6.b osztályban 
a tűzoltó egyesület tevékenységéről, a két 7. osztályban 
pedig az első és második világháborúról. Reméljük, hogy 
ez az együttműködés a továbbiakban is megmarad. Ezennel 
köszönjük minden előadó odaadó munkáját!

Foto: Hőnyiné Nagy Erzsébet
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                                                                          Nyári táborozók vendégségben

ISKOLA

Máté János és felesége szívesen fogadta a nyári 
programok keretében az alsós napközistábor kedves 
gyermekeit az EMLÉKHÁZUKBAN.

Gyógy- és fűszernövényekkel és a régi háztartási 

eszközökkel, mezőgazdasági eszközökkel, őseik 
életformáival ismerkedtek, valamint kézimunka és 
falvédő-gyűjteményt csodálhattak meg.
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  DÖME-NAP ELŐTT DÖME-TÁBOR

  Döme napi vigasság ötödször

VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

Évek óta hagyomány, hogy az augusztusi Döme Napi 
Vigasságot megelőző héten Döme-tábort szervezünk a 
gyerekeknek. Az idén sem volt ez másként: augusztus 8. 
és 12. között húsz kisdiák vett részt az egész napos ellátást 
biztosító táborban. A legfiatalabb táborozó 6 esztendős volt, 
a legidősebb már betöltötte a 10. életévét is.  A „meglett” korú 
9-10 éves táborozók évek óta jönnek hozzánk a Döme-táborba 
kézműveskedni.

Az első napon a Brumm Szociális Szövetkezetnél 
vendégeskedtek a táborlakók, ahol a papírmerítés és a bábkészítés 
rejtelmeivel ismerkedtek, majd különféle gyöngyözési technikákat 
sajátítottak el. A második nap megcsodálták az Éden Madárpark 
szárnyas ritkaságait, majd gipszfigurákat, illetve képkereteket 
készítettek. A harmadik napon Szolnokra utaztak, ahol a 
Damjanich János Múzeum tárlatait nézték meg. Óriási sikere volt 
a Jászkun Kapitányok Nyomában című pályázatból kialakított 
interaktív kiállításnak. Hatalmasat sétáltak a megyeszékhely 
belvárosában, s átkeltek a Tiszavirág-hídon is. „Itthon” a délután 
során pihenésképpen japán papírhajtogatással ismerkedtek. 

Csütörtökön a Gaál-Kata Lovasudvarban vendégeskedtek, ahol 
a lovaglást követően összemérhették tudásukat növényfelismerés 
„tantárgyból” is. A tábor utolsó napján mini parasztolimpián 
vettek részt a gyerekek, majd meglátogatták a Macimúzeumot. 
Az utolsó napon egy különleges ruhafestési technikával, a 
batikolással ismerkedtek.

Mint minden évben, az idén is megkérdeztük a gyerekektől és 
szüleiktől, hogy mennyire voltak elégedettek a Döme-táborral? 
Arra a kérdésre, hogy hányas osztályzatot érdemel a tábor 
összességében a megkérdezettek  95%-a adott 5-ös osztályzatot, 
egy gyerkőc 4-esre értékelte a hetet. Ugyanilyen volt az eredmény 
a táborvezető és segítői munkájával kapcsolatban: a gyerekek 
és szülők 95%-a jelesre értékelte őket. Az étkezést a gyerekek 
40%-a ötösre, 35%-a négyesre és 25%-a közepesre értékelte.

A táborvezető Turóczi Annamária, állandó segítői: Gyurgyákné 
Mácsai Mónika, Fábián Erika, valamint ideiglenes segítői: Zala 
Ádámné és Csikós Andrea nevében is üzenem valamennyi 
kisdiáknak: jövőre ismét várunk benneteket a Varsány Közösségi 
Házban a Döme-táborban!

Császiné Csáti Réka

A mackók szeretete összeköt bennünket. Városunkban 
működik az ország egyetlen macimúzeuma, amely Európa öt 
macimúzeuma közül az egyetlen Kelet-Európában. Ez a magán-
macigyűjtemény, ennek egyedisége, különlegessége adta az 
ötletet nekünk, hogy létrehozzunk egy rendezvényt – a Döme 
Napi Vigasságot -, amely kifejezetten a családokat szólítja meg. 
Ezen a napon előtérbe kerül gyermeki énünk, elővesszük a polc 
mélyéről, padlásról, pincéből gyermekkorunk játékmackóit 
– és élvezzük a gyermekeinkkel, családunkkal együtt töltött 
perceket, órákat. Két esztendővel ezelőtt Rákóczifalva 
városi rangot kapott. A városavató ceremóniát, majd az első 
születésnapot, s most, immár a második születésnapot is ezen 
a Döme-napon rendeztük.

A megnyitó ceremóniát követően kitüntetések átadására 

került sor. Rákóczifalva díszpolgára lett Bodács István, a 
település egykori polgármestere, illetve Wieslaw Rajski, 
Wierzchoslawice polgármestere. Kovács József táncpedagógus 
Rákóczifalváért Díjat kapott kimagasló hagyományőrző és 
értékteremtő munkájáért.

A színpadi programok sorát beszélgetés nyitotta: Endrei 
Judittal, a változatlan népszerűségnek örvendő egykori 
televíziós bemondónővel beszélgetett Torda Ferenc 
műsorvezető életéről, munkájáról, családjáról. Judit a 
beszélgetést követően is köztünk maradt: dedikálta a könyveit, 
illetve zsűrizett a mézes sütemények versenyén.

Budapestről érkeztek a Rákóczi Tárogató Egyesület 
tárogatósai: Szíjártó József, Delényi Éva, Matus Mihály és 
a Rákóczifalvához családi szálon is kötődő Lukács Ágnes. 
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Különleges hangulatú előadásuk visszaröpítette a közönséget 
a kuruc korba.

Ábel Tibor szolgáltatta a nótát a jó ebédhez, majd Sülyi 
Károly és Kozák Júlia a magyar operettek legismertebb 
dallamaival léptek színpadra. A Búzakalász Citerazenekar 
zenészei szintén nagy közönségsikert arattak.

A süteménysütő verseny (a versenyről részletesebben 
külön olvashatnak) eredményhirdetését követően Puding és 
Palacsinta, a két ennivaló bohóc nevette meg a közönséget. 
Hatalmas sikere volt a szolnoki That’s All! breakcsapat 
bemutatójának, ahol a fizika törvényszerűségeit meghazudtoló 
produkciót állítottak színpadra. A táncosok előtt egy tehetséges 
helyi fiatal, a 13 esztendős Csüllög Márk mutatkozott be saját 
dalszövegeivel.

A táncot követően a Dörmi Bábszínház Bátor Jakab történetét 
mesélte el a legkisebbeknek és az érdeklődő nagyobbaknak. 
Budai Ilona ének- és mesemondó immár második alkalommal 
kápráztatta el a helyi közönséget csodálatos hangjával, hitével, 
előadásából sugárzó szeretetével.

Bot Gábor, a szolnoki Szigligeti Színház művésze népszerű 
operettekből és musicalekből énekelt partnernőjével egy 
csokorra valót. Kovács Zsolt humorista a stand-up comedy 
műfaját „népszerűsítette”. Az X-Factorban is megmérettette 
magát a csodálatos hangú Kiss Bernadett, akit a közönség 
nem igazán akart leengedni a színpadról – újra és újra 
visszatapsolták a fiatal énekesnőt. Bihari Gellért parodista 
ismét hozta a formáját, színpadon és azon kívül is könnyesre 
nevettette a közönséget a debreceni előadó.

Az est utolsó előtti fellépője a latinos, blues-os gitármuzsikát 
játszó Szombati-Stelli duó volt, akik igencsak vérpezsdítő 
muzsikával kedveskedtek a vendégeknek. A nap zárásaként 
színpadra lépő Lukács Trió jazz-feldolgozásai sajnos nem 
találtak értő fülekre a közönség részéről, noha a nagybőgő-
billentyű-dob fantasztikusan szólt az augusztusi éjszakában.

A Gaál-Kata Lovasudvar és a Rákóczi Lovasai immár 
második alkalommal szervezték meg a parasztolimpiát 
rákóczifalvai módra. A hagyományos paraszti életmódot 
felidéző játékos vetélkedő ismét nagyon népszerű volt mind 
a versengő csapatok, mind a közönség részéről. Aki nem 
akart (vagy nem mert) kiállni mások ellen, az a délután során, 
versenyen kívül is kipróbálhatta a népi ügyességi játékokat. 
Látványos, hagyományőrző színfoltja volt a Döme-napnak.

A Rákóczifalvaiak és Elszármazottak Baráti Köre tagjai 
megalakulásuk óta a szeptemberi búcsú előtti szombaton 
találkoztak. Tavalyi taggyűlésükön azonban úgy határoztak, 
hogy a település legnagyobb rendezvényére, a Döme Napi 
Vigasságra szervezik meg a találkozójukat. A Varsány Közösségi 
Ház adott otthont a találkozónak, amelyet Máté Pálné goblein 
és keresztszemes kézimunka és szakácskönyv, illetve Bencsik 
András festmény-kiállítása színesített. Az elszármazottak 
rendezvényét Nagy Judit sanzonénekes műsora zárta.

Az ötödik Döme-nap igazán fantasztikusra sikeredett! 
Gyermek és felnőtt egyaránt egyaránt részesült abban az 
élményben, amit a szakmai nyelvezet úgy nevez: kulturált 
társas együttlét, a hétköznapokon pedig csak annyit mondunk: 
nagyon jó volt együtt lenni, nagyon jó rákóczifalvainak lenni, 
várunk mindenkit jövőre is!                 Császiné Csáti Réka
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Micsoda véletleneken múlhat egy-egy csodálatos élmény! Vagy 
véletlenek nincsenek? Szerény véleményem szerintem nincsenek, 
csak ok-okozati összefüggések. Jó példa erre az a hangverseny, 
amelyre augusztus 19-én került sor a katolikus templomban.

Nyakas Éva Brüsszelben élő operaénekesnő, aki Európa számos 
városában elkápráztatta már csodálatos hangjával a közönséget. 
Rokoni szálakkal kötődik egy Rákóczifalvára betelepült, „gyüttment” 
családhoz. Amikor egy évvel ezelőtt rokonlátogatásra érkezett, a 
házigazdák elvitték őt a Macimúzeumba. Ott kapott egy világutazó 
kuruc macit, aki hűségesen elkísérte őt utazásaira, fellépéseire 
az elmúlt esztendőben – a maciútlevélben gyűltek és gyűltek a 
regisztrált kilométerek.

A rokon családdal együtt úgy érezte, viszonoznia kell azt a 
kedvességet, amellyel Rákóczifalva fogadta őt, s felajánlotta: 
szívesen énekel a rákóczifalvaiaknak, amíg Magyarországon 
tartózkodik. És itt tartozunk nagy köszönettel Drávucz-Katonka 
Orsolyának, aki „gyüttment” rákóczifalviként megkeresett engem, 
mint a közösségi ház vezetőjét a művésznő koncert-felajánlásával. 
Hosszas egyeztetés után megtaláltuk az ideális időpontot és 
helyszínt: a katolikus templomot. Mind a helyszínért, mind ifjabb 
Makai István orgonistával történő próbák biztosításáért tisztelet és 
köszönet jár Kómár István atyának, aki alaposan kivette részét az 
előkészületekből!

Szent István ünnepe előtti estén megteltek a katolikus templom padsora. Felzúgott az orgona, felcsendült egy különlegesen 
telt, koloratúr szoprán énekhang. Bizet, Schubert, Mozart, Gounod, Stradella, C. Frank, Caccini varázslatos egyházi dallamai 
más időbe és más térbe repítettek bennünket. Ünneplőbe öltöztette a szívünket, lelkünket.                   Császiné Csáti Réka

  ÜNNEPLŐBE ÖLTÖZTETTE A LELKÜNKET
Nyakas Éva operaénekes hangversenye

„Őseink követése foglalja el a királyi méltóságban a 
nyolcadik helyet. A legnagyobb királyi ékesség, az én tudásom 
szerint, a királyelődök után járni, a szülőket utánozni. Aki 
ugyanis megveti, amit megszabtak atyai elődei, az isteni 
törvényekre sem ügyel. Mert az atyák azért atyák, hogy 
fiaikat gyámolítsák, a fiak pedig azért fiak, hogy szüleiknek 
szót fogadjanak. Aki atyjával szemben áll, Isten ellenségének 
áll. Mert minden engedetlen Istennel áll szemben. És az 
engedetlenség szelletje a korona virágait szórja szerte. Az 
engedetlenség valójában pestis az egész királyságban. Ezért, 

kedves fiam, apád rendeletei, vagyis az én rendeleteim, mindig legyenek szemed előtt, hogy 
szerencsédet mindenütt királyi gyeplő igazgassa. Az én szokásaimat pedig, melyekről látod, 
hogy a királyi méltósággal összeférnek, a kétkedés minden béklyója nélkül kövessed. Mert 
nehéz lesz megtartani e tájon királyságodat, ha szokásban nem utánzod a korábban királykodó 
királyokat. Mely görög kormányozta a latinokat görög módra, avagy mely latin kormányozta 
a görögöket latin módra? Semelyik. Ezért hát kövesd szokásaimat, a tieid közt kimagasló így 
leszel, s az idegenek dicséretére szert így teszel.”

A fenti gondolatokat Szent István király intézte Imre fiához. Miről szólnak ezek a 
gondolatok? A gyökerekről, a hagyományokról, a múlt tiszteletéről. A múlt tiszteletéhez 
tartozott az augusztus 20-ai megemlékezés is.

67 esztendővel ezelőtt államalapító Szent István napja vasárnapra esett. A második 
világháború 5. évében járunk, s ekkor már Magyarországot is bombázták az amerikai 

ÉLET ÉS HALÁL NAPJA
AUGUSZTUSBAN
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A Varsány Közösségi Ház közel tíz esztendeje működteti sikeresen a Rákóczi Kerekasztalt, amely a helyi intézményeket, 
művelődő közösségeket és klubokat, civilszervezeteket, pártokat fogja össze. Intézményünk rendszeresen tájékoztatja őket a 
működésükkel kapcsolatos jogszabályi változásokról, pályázati lehetőségekről.

Rákóczifalván több száz vállalkozás működik, nagyon különböző működési feltételek mellett. Gyakran nem is tudnak 
egymásról, a másik sikerétől vagy éppen nehézségeiről. Óriási az a szakmai, vállalkozói tudás, amely bennük van!

A közösségi ház szeretne fórumot biztosítani a jó gyakorlatok átadásának, az egymástól való tanulásnak. Célunk, hogy a 
vállalkozókat is tájékoztassuk az aktuális pályázati lehetőségekről, jogszabályi változásokról.

Elképzelésünk megvalósításának első lépése volt az a vállalkozói fórum, amelyre augusztus 24-én került sor a közösségi 
házban. Az intézmény oldalterme megtelt érdeklődő vállalkozókkal, akik megismerhették a Széchenyi Programiroda Tanácsadó 
és Szolgáltató Nonprofit Kft. regionális irodájának célkitűzéseit. Tájékoztatót kaptak többek között a környezetvédelmi, 
energetikai, vállalkozói, fejlesztési területek pályázati lehetőségeiről az Új Széchenyi Tervben.             Császiné Csáti Réka

A könyvtárak állománygyarapítása az intézmény 
fenntartója által biztosított éves költségvetésből történik. 
Ezt egészíti ki 1998 óta a nyilvános könyvtárakat fenntartó 
önkormányzatok részére a könyvtárak érdekeltségnövelő 
támogatása. Ebben az évben a támogatás összege: 41 ezer 
forint, amely 24 kötet vásárlását tette lehetővé.

Egy másik támogatásnak köszönhetően a városi 
könyvtárban nagymértékű állományfejlesztésre kerül sor 
a Márai-programnak köszönhetően. A Márai-program mű-
és olvasóközpontú program. Alapvető célkitűzése, hogy 
a magyar könyvpiacon megjelenő legfontosabb művek 

eljussanak a könyvtárak közvetítésével az olvasókhoz. 
A listára kerülő könyvek 30%-a az úgynevezett nemzeti 
minimumot jelentő alapcsomag része. Olyan könyvek 
tartoznak ide, amelyeket minden magyar olvasónak el kell 
olvasni. A másik 70% kiválasztásánál a könyvtári olvasók 
igényeit veszi figyelembe. Az 500 kötetből álló listáról 500 
ezer forint értékben a rendelés megtörtént.

Bízunk benne, hogy hamarosan megérkeznek a kiválasztott 
művek az olvasók örömére.

 Hellenpach Rozália
 könyvtáros

légierő katonái. „A Tisza út- és vasúti 
kereszteződéseinek megszakítása 
elsőrendű jelentőségű” – fogalmazott 
egy amerikai hadműveleti parancs 
1944-ben. Nekik csak térkép volt e 
táj. És a térkép csupán a hegyeket, 
völgyeket, folyókat, vasutakat 
jelöli. Nem jelöli az ott élőket. Nem 
jelölte azt az 52 rákóczifalvait sem 
– gyerekeket, asszonyokat, férfiakat 
– akik ekkor, 1944. augusztus 20-án 
lettek a bombázás áldozatai.

A megemlékezésen közreműködött 
Tóth Kitti, Csikós Andrea és Kómár 
István atya. A megemlékezés 
után Szent István napi mise és 
kenyérszentelés volt a katolikus 
templomban. A mise után Krizsán 
József polgármester megszegte 
az új kenyeret, amelyet a Rákóczi 
Néptáncegyüttes táncosai, valamint 
Merenáné Pelchoffer Erzsébet, Máté 
Lászlóné és Kővágó Lajosné kínált a 
közönségnek a rendezvény végén.

Császiné Csáti Réka

                                              VÁLLALKOZÓK, CIVILEK, PÁLYÁZATOK

                                                                                                       KÖNYVTÁR

Vállalkozói fórum volt a Varsány Közösségi Házban

Gyarapodik a könyvállomány
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SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Amikor szóba kerül, hogy az elmúlt időszakban 
milyen esemény történt, zajlott az idősek életében és erről 
tájékoztassuk a település érdeklődő lakóit, mindig elhangzik, 
a születés- és névnapok megünneplése. Ezek az alkalmak 
itt az Idősek Otthonában is kedves, és fontos eseménynek 
számítanak. Így történt ez a nyári hónapokban, júliusban és 
augusztusban is. Egy-egy szál virág, egy köszöntő versike 
mindig jut az ünnepeltnek, kerek évfordulókon még torta 
is. Hogy a kánikulai meleget könnyebb legyen elviselni 
a reggeli friss levegőn átszellőztettük az épületet, majd 
a klímák hűs levegője nyújtott felüdülést. Legnagyobb 
problémát a folyadékfogyasztás okozta az idősek számára, 
melyre minden dolgozó odafigyelt, és a folyadék utánpótlás 
szükségességéről beszélgettünk, figyelmeztettük lakóinkat.

A napközben újságot olvasó, tv-t néző, beszélgető, 
gombot fűző, válogató, szétvágott képeket összerakó lakókat 
napokon keresztül foglalkoztatta egy rendezvény, amelyre 
mi is meghívást kaptunk. Évek óta hagyományként kerül 
megrendezésre a Jász-Nagykun-Szolnok megyében működő 
Idősek Otthonai között, a szépkorú, de ifjú szívű lakók 
kulturális és sportvetélkedője, amit minden évben a megye 
idős otthonai közül mindig másik településen rendeznek meg. 
Ebben az évben Jászladány vállalta fel ezt a nagy feladatot. 
Közel 500 idős ember vett részt a rendezvényen. Egy-egy 
Otthon lakói közül néhányan bemutatták tudásukat, dallal, 
tánccal, versekkel, humoros jelenetekkel szórakoztatták 
társaikat. A helyiek kedvesen invitáltak bennünket asztalhoz, 
ahol egy kis nasi, és hűtött ásványvíz várt a nagy melegben. 
A szórakoztató programok után a finom ebéd (sertéspörkölt 
csőtészta, majd túrós rétes, üdítő) mellé „Jó ebédhez szólt 
a nóta!”, Rácz Aladár és fia szórakoztatta a jelenlévőket. 
Aki bírta, még táncra is perdült. Fényképünk tanúsítja, hogy 
lakóink is jól érezték magukat. Vendéglátóink ajándékokkal 
kedveskedtek minden résztvevőnek A csomag a következő 
verset is tartalmazta, melyet az egyik résztvevő írt az 
alkalomra, és szeretnénk megosztani az olvasókkal:

  Nyáron történt

                   
Az elkövetkező időszakban is különböző események, 

rendezvények szerepelnek programjaink között, melyről 
szívesen tájékoztatjuk az újság érdeklődő olvasóit.       Bné

Bágyi Mihályné:
Gondolat

Kicsinyke kis mondat, s oly sok van benne,
Sok hosszú évek bánata, és öröme.
Ha fáradtak vagyunk, mi ledőlhetünk,
És megpihen a fájó, meggyötört szívünk.

Elszállt ifjúságunk néha vissza-visszatér,
Elrejtőzik itt az Idősek Otthona rejtekén.
Megsimogatja lágyan, őszülő homlokunk,
Elhessegeti tőlünk minden bánatunk.

S érezzük, hogy nem lesz semmisem hiába,
Sok szenvedésünk nem veszett kárba.
És az ifjúságnak átengedjük helyünk,
Boldogan megpihen elfáradt szívünk.

Szorosan megfogjuk egymás kérges kezét,
Hogy együtt érhessük el a kitűzött úti célt
Szeretet és béke legyen mindig közöttünk,
Egymás hibáiért sohase könnyezzünk.

Szeressük az Otthont, az Idősek Otthonát,
Vezetők, gondozók, és minden lakóját.
Igazán csak úgy lehetünk boldogok,
Ha mindenki, mindenkit szeret és az Otthont.

Legyen erőnk, hitünk, soha sem csüggedjünk.
Ha megöregedtünk is, gondolatban fiatalok legyünk.
Példakép legyen kitartó, erős akaratunk, 
Még életet az éveknek, legyen a jelszavunk.

Jászladány, 2011. 06.16.   
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SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Az Idősek Klubja az Alkotóházba költözött, melyben szép, tágas helyiségek 
várják a klubtagokat. A költözést szerettük volna emlékezetessé tenni, ezért 
„klubavatót” tartottunk. 

Hőnyi László és Szabó László alpolgármester urak felajánlották, hogy egy 
bográcsozás keretében babgulyást készítenek, amit vidám nótázással köszöntek 
meg a klubtagok.

Az elmúlt hónapban két csodálatos napot töltöttünk a cserkeszőlői, valamint 
a gyomaendrődi gyógyfürdőben, melynek megvalósulását ezúton szeretnénk 
megköszönni intézményünk vezetőjének Holoveczné Sípos Erikának.

Augusztus hónapban köszöntöttük Ilona, Klára és Lajos nevű tagjainkat, 
akiknek még egyszer szeretnénk jó egészséget kívánni tagjaink és a klub 
dolgozói nevében.                           Komárominé Kovács Katalin gondozónő

     Júliusi, augusztusi események az Idősek Klubjában

Szolgáltatásainkat nemcsak idősek részére, hanem szociálisan rászorult 
lakosok számára is biztosítjuk!

Azokat a lakosokat gondozzuk otthonukban, kik önmaguk ellátására nem, 
vagy csak részben képesek. Gondozónőink mindent megtesznek annak érdekében, hogy gondozottja-

ink elégedettek legyenek szolgáltatásainkkal.
Amit nyújtunk:

• Fürdetés, öltöztetés,
• Orvoshoz kísérés,
• Gyógyszerek felíratása, kiváltása, a gyógyszerezés felügyelete,
• Vérnyomás és testsúly mérése, diéta ellenőrzése, 
• Bevásárlás,
• A gondozott közvetlen környezetének rendbetétele,
• Szociális ügyintézés, - segélyek, hivatalos ügyek intézésének megszervezése, 

Amennyiben a felsorolt szolgáltatások közül valamelyik felkeltette érdeklődését, 
a következő elérhetőségeken jelentkezhet: személyesen – Kossuth út 13. szám alatt Sóber Anettnél, 

vagy telefonon: 56-889-775, vagy 06-30-489-86-64 számon.
A SZOLGÁLTATÁS INGYENES!

Aki többet szeretne tudni szolgáltatásainkról, bővebb tájékoztatást szeretne hallani, kérjük, keresse fel intézményünket 
Rákóczifalván, a Kossuth út 13. szám alatt. 

Házi segítségnyújtás

Foto: Hőnyiné Nagy Erzsébet
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A város napján 
változatos programokkal 
tartotta éves közgyűlését 
a Rákóczifalvaiak és 
Elszármazottak Baráti 
Köre. Az ország különböző 
részein élő tagok az 
előző évekhez hasonló 
létszámmal jelentek 
meg, és régi jó barátként 
köszöntötték egymást.

Az elnöki beszámoló 
minden részletét – vállalt 
feladatok teljesítését, a 
pénzügyi gazdálkodást és 
az új titkár személyét – a 
közgyűlés egyhangúlag, tartózkodás és ellenszavazat nélkül  
elfogadta. Ezután került sor a programban előre jelzett 
Nagy Judit koncertre, továbbá Bencsik András és Máté 
Pálné festmény- és kézimunka-kiállításának megnyitására, 
megtekintésére. Ezekre a szabad programokra a település 
minden civilszervezete, pártszervezete és intézményvezetője 
meghívást kapott. Néhányan éltek is a lehetőséggel, és 
remélhetőleg nem bánták meg az erre fordított időt.

Nagy Juditot (Máté Margit lányát) és kísérőjét, Ott Rezső 
fagottművészt és diplomás zeneszerzőt meleg szavakkal 
köszöntötte és mutatta be Forgó Józsefné Erdei Erzsébet, 
akit rokoni szálak is fűznek Judithoz.

Judit ugyan végzettségét tekintve külkereskedő, de 14. 
éve három gyermek „főállású” édesanyja, akinek az életében 
egészen kicsi korától kezdve nagy szerepet játszott a zene és az 
éneklés. Az itt előadott dalokat kifejezetten erre az alkalomra 
válogatta nagy szeretettel, szándékosan magyar szerzők 
magyar dalait, hiszen szerinte minden szónak jelentése és 
üzenetértéke van. A dalok emberi érzésekről, szeretetről, 
szerelemről, szenvedélyről és hazaszeretetről szólnak.

Judit nem tartja magát profi előadónak, csak nagyon 
szeret énekelni, és mindig – ezután is – örömmel fogadja az 
ehhez hasonló fellépési lehetőségeket.

Az ismert dalok valóban szívhez szólóak voltak, az 
előadásmód pedig könnyeket csalt néhányunk szemébe. 

  Jól sikerült a REBKö idei találkozója
Szívesen hallgattuk volna 
még sokáig, ha nem 
sürgettek volna az egyéb 
beütemezett programok. 
Úgy gondolom, a 
megtiszteltetés és az öröm 
a miénk. Köszönjük, hogy 
eljött, és énekelt nekünk.

A Baráti Kör tagjai 
most is megkoszorúzták 
Borsos István Rákóczi-
domborművét, és 
meglocsolták az emlékfát.

Ezután került 
sor Bencsik András 
festmény- és Máté Pálné 

kézimunka-kiállításának megnyitására.
Bencsik András Kaid Nabil festőművésztől kezdett tanulni, 

majd a  nyíregyházi Tanárképző Főiskolán szerzett rajz 
szakos tanári diplomát. Számos kiállításon kapott helyezést, 
különdíjakat. Most mi is gyönyörködhettünk e tehetséges 
művész munkáiban, az élethű portrékban, a tájképekben, 
a világ híres épületeinek egyéni bemutatásában. Sajnos 
nem vagyok műítész, szakmai szempontból nem tudom 
méltatni a képeket, csak örülhetünk, hogy kis városunk 
ilyen tehetségekkel rendelkezik. Köszönjük, hogy nekünk is 
láttatni engedte munkáit.

Máté Pálné most – sokak várakozásával ellentétben 
– gobelin, tűgobelin, keresztszemes technikával készült  
képekkel, használati tárgyakkal (ballagási szalag, kötények, 
kenyértartó, asztali futók, karácsonyi üdvözlő lapok, 
gyűrűpárna) mutatkozott be.

A szendvicsek, saját készítésű sütemények fogyasztása 
közben megérkeztek a REBKö szervezésében  városunkba 
látogató budapesti Rákóczi Kör tárogatósai, akik a 
nagyszínpadi előadásuk után nekünk is eljátszották kedvenc 
számaikat, valamennyiünk nagy örömére.

Ezennel is köszönetünket fejezzük ki az előadóknak, 
a kiállítóknak, hogy igazán emlékezetessé tették az idei 
összejövetelünket.                                

                                                               Máté Pál  elnök
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                                                                         Együtt Egymásért Rákóczi Klub

                                                   BEROE NYÁR MÁR TIZENEGYEDSZER!

2011 július 23-án Országos Nyugdíjas Strandpartit 
szervezett Gyalog Lajosné a mezőtúri nyugdíjasklub vezetője, 
melyre meghívták a baráti klubokat is.

A vendégeket harmonika zenével és finom puha zsíros 
kenyérrel fogadták.

Részt vett a találkozón 43 csoport, melyek előadásában 
szép dalok, versek és színvonalas műsorszámok hangzottak 
el.Az előadások alatt nagyon jól szórakoztak a jelenlevők, 
többek között mi is, az Együtt Egymásért Rákóczi klub tagjai 
és kedves civil barátaink, összesen 35-en.

A közel 6-órás műsor alatt kb 300 fővel mutatták meg 

tudásukat a fellépők, ami dicséretre méltó aktivitásról 
tanúskodik.

Akinek kedve volt fürödhetett, amit sokan ki is használtunk 
a kissé borús időben.

Tombolahúzás után fergeteges cigánytánccal a közönség 
bevonásával ért véget ez a szép, mozgalmas nap.

Búcsúzáskor több civil szervezet vezetőjének ígértük, hogy 
tartjuk a kapcsolatot és meghívjuk őket Rákóczifalvára.

Fáradtan, élményekkel gazdagon érkeztünk haza.
 Együtt Egymásért Rákóczi Klub 
 Kőrösi Sándorné  klubvezető

A Belszervi Betegek és Rokkantak rákóczifalvai csoportja 
az idén immár tizenegyedik alkalommal rendezte meg a 
BEROE Nyár című programját. Célul tűztük ki, hogy az 
országban működő, hasonló szervezeteket vendégül látva, 
tartalmasan töltsünk el egy napot, illetve, hogy szervezett 
formában segítsük a községben élő egészségkárosodott 
embereket, s biztosítsuk számukra a közös szórakozás, 
kikapcsolódás élményét is.

A június végén megrendezett egész napos rendezvényt 
igyekeztünk változatosan és színvonalasan kitölteni 
szakmai és kulturális programokkal. Az idén vendégünk 
volt a kisújszállási Nagykunhalmi és Napsugár BEROE-
szervezet, a kenderesi nyugdíjasklub, a szolnoki vasutasklub. 
Természetesen – mint minden alkalommal - most is 
meghívtuk településünk civil szervezeteit, vezetőit, lakóit is. 
Együtt töltöttük a napot a rákóczifalvai Együtt-Egymásért 
Rákóczi Klub, a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjasklub, a 
Kertabrát Kör, a Rászorultakat Támogatók Egyesülete, 
a Kuruc Hagyományőrző Egyesület és a Madárbarát és 
Természetvédő Egyesület tagjaival. A rendezvény fővédnöke 
Iváncsik Imre országgyűlési képviselő volt.

Az idei programok összeállításánál a hangsúlyt a különböző 
korosztályok, vagyis az idős és fiatalabb résztvevők 
aktív részvételére helyeztük. Fehér Ferenc nyugdíjas 

megható szavalatát a Rákóczi Néptáncegyüttes vérpezsdítő 
bemutatója követte. Vörös Liza és Nagy Márk ifjúsági 
társastánc-bajnokok ismét elkápráztatták a közönséget. 
Színpadra lépett még a Búzakalász Citerazenekar, a Kuruc 
Hagyományőrző Egyesület, Ábel Tibor és a házigazda 
szervezet is. A fiatalok is bemutatkozási lehetőséget kapnak: 
a martfűi karate-csoport mellett a legkisebbek, az óvodások 
is meghívást kaptak rendezvényünkre és ismét óriási sikert 
arattak a Dalma Dance Klub rákóczifalvai tagozatának 
táncosai Timár Csaba vezetésével.

Úgy vélem, céljainkat maradéktalanul sikerült 
megvalósítanunk, hiszen betegségeinket néhány órára feledve, 
csodálatos napot tölthettünk a hasonló betegszervezetek 
tagjaival közösen. A találkozón megvalósult a generációk 
közötti együttműködések elősegítése, egymás jobb 
megismerésének és az egymás iránt szolidaritás fejlesztése.

Céljainkkal egyetértettek a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Önkormányzat idősügyi alapjára kiírt pályázatnak 
elbírálói is, hiszen támogatásra méltónak találták 
pályázatunkat. Ezúton is köszönöm Császiné Csáti Réka 
intézményegység-vezetőnek a pályázat megírásában és 
elszámolásában nyújtott segítségét!

Komárominé Kovács Katalin
BEROE rákóczifalvai csoportjának vezetője
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KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA
  ERDÉLY ÚTJAIN III.

Némi túlzással azt állítják az ismerőseim rólam, hogy én 
utazás közben minden utcasarkon megállok, minden sikátorba 
benézek, minden templomba betérek, s minden percben 
fényképezek valamit. Természetesen nem egészen így áll a 
dolog, de az állításokat nincs értelme vitatnom, mert alapjában 
sok igazságot tartalmaznak. Való igaz, hogy szeretek nyitott 
szemmel és lélekkel kóborolni a világban. Így aztán sokszor 
olyan értékekre és érdekességekre is ráakadok, amelyek 
mellett a sietős tömeg rendszerint csak elsuhan. 

Erdély útjait járva is sok kedves rejtőzködő szépség mutatta 
meg már magát előttem. Most hát következzen ezekből néhány 
mozaik. 

1.
Miután Nagyváradot kelet felé elhagyja az ember, jó ideig 

az E-60-as nemzetközi főúton visz az útja Kolozsvár felé. 
Eleinte sok látnivaló nem akad. Az egykori magyar 

Nagyalföld keleti peremén haladva egyhangú, szürke kis 
poros települések követik egymást. A múltban szebb napokat 
látott, hajdani mezőváros, Mezőtelegd sem hívja fel semmi 
különlegességgel magára a figyelmet. Apró házai az út 
mellett álmosan szunyókálnak a nyári hőségben. Girbe-görbe 
utcácskáin csak néha-néha ballag egy idősebb asszony.

A munkaképes lakosság a határban múlatja az időt, vagy 
Nagyvárad és Élesd üzemeiben építi az országot.

A főút ugyan a református templom mellett fut el, de nem 
igen kíváncsiskodik ott senki. A templom külsőre ugyanis 
nem mutat más képet, mint az alföldi falvak hasonló egyházi 
építményei. Mi magunk is sokszor elsuhantunk már mellette, 
mígnem az idei nyáron mégis csak megálltunk előtte. Talán 
a fáradtság vagy a nagy hőség vitt be bennünket a templom 
hűs falai közé. S milyen jó, hogy betértünk! A mezőtelegdi 
Református templom ugyanis maga az élő történelem. 

Gótikus hálóboltozattal és XV. századi gyönyörű 
falfestményekkel várja a látogatókat. Az egykori szentélyben 
pedig szépséges vörös márvány reneszansz sírfedőlapok 
sorakoznak, melyek a templom régészeti feltárása során váltak 
ismertté a közel múltban. A szépen megmunkált márványlapok 
főként a Telegdy család tagjait idézik, de látható a Hagymássy 
Katáé is. A nagyasszonyé, akiről egykor Szántó Tibor így írt: 

„Bocskai nézte Katát. Sudáran állott a nyári alkony fényében, 
a nyár virágainak rikoltó pompájában, termő kalászok felett… 
Ezüstskófiumos halványzöld ingválla, mint az elbágyadó rétek 
színe, okkersárga, ezerráncos szoknyaalja, mint a lekaszált 

tarló, piros cipelője mint vérző szőlőlevél…” 
Hogyne gyönyörködött volna Bocskai a dúsgazdag szép 

asszonyban, hiszen a felesége volt. Sajnos fiatalon távozott 
az élők sorából. Éppen akkor, 1604 szeptemberében, amikor 
férje már a Habsburg ellenes szabadságharc ügyeivel volt 
elfoglalva. Holttestét a Telegdy família tagjai helyezték végső 
nyugalomra a telegdi templom kriptájába.

2.
Jóllehet valamikor a történelmi Erdély a Királyhágón túl 

kezdődött. Manapság azonban Erdélynek nevezünk mindent, 
ami Trianonnal Romániához került Magyarország területéből. 
Így aztán erdélyi utak kapcsán emlegetjük Mezőtelegdet is, 
mert a most következő Érsemlyént is. Holott mindkettő az 
egykori Partiumban található.

Érsemlyén (újabban Érsemjén-nek is írják!) apró kis Bihar 
megyei település Érmihályfalva (Valea Lui Mihai) közelében. 
Mondhatnánk úgy is: ott bóbiskol ahol a Nyírség és az 
Érmellék találkozik. 

Persze volt idő, amikor más léptékkel mérték az életet arrafelé. 
Hintók verték fel az út porát, vadászatoktól volt hangos a határ.
Mára azonban már csak az öreg kúriák maradtak. A 

Bossányi-, a Csiha- és a Fráter-kúriák. Emlékeztetnek a 
magyar múltra, s főként arra, hogy egyikben Kazinczy Ferenc 
nyelvújító, másikban Csiha Kálmán református püspök, a 
harmadikban pedig a nótás kapitány, Fráter Lóránd látta meg 
a világot.

Fráter Lóránd 1872-ben született. Anyja révén harmadik 
unokatestvére volt az angol királynőnek. Zenei tehetsége már 
kisgyermekkorában megmutatkozott, de a családi szokásoknak 
engedve katonai pályára lépett. A budapesti Ludovika 
Akadémia elvégzése után csapatszolgálati évek vártak rá 
Kassán, Marosvásárhelyen és Szamosújváron. Mindössze 
58 év adatott neki a földi világban, mégis sokféle tehetségét 
csodálhatták a kortársak.

Könyveket írt, nótákat szerzett, s katonatisztnek és 
országgyűlési képviselőként politikusnak sem volt utolsó. 
Előkelő szellemét, katonás jellemét, magyaros jókedvét 
mára már elfeledte a magyarság. A „Tele van a város akácfa 
virággal” meg a „Száz szál gyertyát” nótái azonban a 
nótaszerető közönség előtt ma is jól ismertek. Utóbbi nótájának 
eredeti kintornatekercse számtalan nótáskötetével együtt az 
érsemlyéni Bossányi-kúria emlékkiállításában látható. 

Czirmayné Kocsis Róza

Fráter LórándMezőtelegd
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Legkedvesebb Barátaim!
Május 26-án az est már Manitobában találja Jean-t. Kevesebb, 

mint öt hónap van hátra október 16-ig, hazatérése napjáig. Már én is 
vágom a centit: még 143 nap. Akár hiszik, akár nem, így gyorsabban 
telnek a napok! Bármit megtennék, csak az én drága bajnokom itthon 
lenne már! 

Legutóbbi hírlevelemben azt írtam, hogy az időjárás kezd 
enyhülni, és hogy Jean már véknyabban öltözködik. Nos, néhány 
nappal az után, hogy e sorokat leírtam, újra előkerültek a téli ruhák, 
mert még a havazásnál is rosszabb dolog köszöntött be: havas eső.

Eltekintve az országút zajától Saskatchewan déli részén a 
gyaloglás eléggé nyugalmas. Végtelen prérik és piciny falvak 
jellemzik a tájat, az emberek nagyon barátságosak. Jean mindkét 
lába szörnyű állapotban van, de most már nincs kiszállás! A táj 
egyhangúságát gabonaszárítók, és a művelésre váró búzaföldekről 
lassan visszahúzódó belvíz töri meg. Swift Current, Moose Jaw és 
Regina a legjelentősebb városok útja során. 

Június 9-én délután Jean eléri Winnipeget, melyet egy hatalmas 
mosollyal nyugtáz. Minden oka megvan az örömre, mivel teljesítette 
a kanadai szakasz felét. Higgyék el nekem, én is nagyon örülök. 

Mercedes Mulaire – aki egyébként Jean winnipegi programjának 
szervezője - és néhány barátja kíséri be a városba. Mercedes remekül 
végzi dolgát: e-mailben részletesen beszámol az elkövetkezendő öt 
nap programjáról, melyben interjúk, találkozók és előadások várnak 
Jean-ra. 

Winnipeg híres a vendégszeretetéről, így szép napok várnak Jean-
ra. Ezen felül az idő is kezd nyáriasra fordulni, a terep pedig teljesen 
sík, ami még nagyobb örömmel tölti el Jean-t. 

Viszlát Manitoba, hello Ontario! 
Június 10-14-ig Jean meglehetősen elfoglalt volt Winnipegben: 

interjúk a médiákban, előadások diákoknak különböző iskolákban, 
valamint egyéb összejövetelek különböző szervezetek képviselőivel. 
Ezt a barátságos várost 15-én reggel hagyja maga mögött, és mindössze 
100 kilométert gyalogol, amikor autóval visszaviszik 18-án, hogy 
részt vehessen az első Winnipegi Nemzetközi Békefesztiválon, és a 
30-ik Gyalogolj a Békéért elnevezésű túrán. 

Ez egy csodálatos nap volt mind a gyermekek, mind pedig a 
felnőttek számára, zenével, étellel-itallal, színes programokkal. És 
persze maga a „Gyalogolj a Békéért”, melyben Jean igazán elemében 
érezte magát!

Ezek után már sietett volna vissza oda, ahol a gyaloglást 
abbahagyta, de egy régen várt találkozó lehetősége miatt még 20-ig 
maradt a városban: e napon ugyanis találkozhatott Lloyd Axworthy 
úrral, aki egy jól ismert kanadai politikus, államférfi, emberbarát és 
a béke szószólója. Természetesen a találkozó témája maga a Béke 
volt. 

Jean június 22-én lépett be Ontario államba, 116 nappal 
hazaérkezése előtt. A CDPI tagjai már javában serénykednek 
a hamiltoni, torontói és ottawai programját illetően. Amikor a 
programok véglegesek lesznek, akkor közzé tesszük azokat a www.
wwwalk.org honlap „Latest news” rovatában. 

Július 8-án este 100 nappal Montrealba érkezése előtt eléri 
Thunder Bay-t. Annak ellenére, hogy néhány napja nem fürdött 
és nem borotválkozott, a Victoria Inn fogadóban nagy szeretettel 
fogadják. Mióta átlépte Ontario határát, 600 kilométert tett meg 
Kenora és Dryden kivételével ritkán lakott területeken, míg elérte 
Thunder Bay-t, az első várost. E kietlen területnek is meg volt a maga 
szépsége: kisseb-nagyobb tavak sokasága, mint szétszórt ékszerek 
egy nagy zöld kanapén okozott gyönyört a szemnek. Ahogyan a 
városokban az emberek, úgy a medvék, jávorszarvasok, böglyök és 
sok egyéb kisebb erdőlakó is örömmel fogadta Jean-t… Feltéve, ha 
kellő elővigyázattal kezelte azokat a saját és az élelmiszertartaléka 
biztonsága érdekében. Jó előre figyelmeztették, hogy ne tároljon 
élelmet a sátrában, hacsak nem akar vendégül látni egy mackócsaládot. 
Így hát az ételes dobozt egy faágra kötötte fel, hogy nyugodtan 
teljenek az éjszakák.  Szerencsére medvék nem találtak rá a készletre, 
de a mókusok… Arra ébredt, hogy a mogyoró készlete szanaszét 
dobálva és a kövér mókusok boldogan lakmározzák a hirtelen talált 
nagy „kincset”. 

A hosszú, civilizációmentes gyaloglás, valamint a rendszeres 
étkezések és a forró zuhany hiánya miatt Jean kicsit fáradtan érkezik 
Thunder Bay-be. Itt azonban remekül

gondját viselik, így az energiaszintje is hamarosan visszaáll a 
megszokottra. Tehát vissza az útra! 

Az elmúlt 3 hét nem csak az én bajnokomat, hanem engem 
is megviselt: már azt hittük, Thunder Bay után a magány és az 
elszigeteltség nem lesz útitársa, de tévedtünk. Valójában rosszabb 
dolgok jöttek, mint korábban. Közel 700 kilométer következett 
mindössze néhány apró faluval és erdőségekkel tarkított nemzeti 
parkokkal, ahol kénytelen volt kempingezni. 

A legnagyobb gondot a térerő hiánya okozta, így nem tudott 
senkivel kommunikálni. Nagyritkán egy-egy nyilvános fülkéből tudott 
csak felhívni. Engem ez az egész az ausztráliai vadonban történtekre 
emlékeztet: másfél éve ott sem volt térerő, csak aggodalom. 

Végül augusztus 2-án, 75 nappal hazaérkezése előtt Jean 
megérkezik Sault Ste Marie-ba. Itt már nagyon várják, J. J. Hilsinger, 
az Algoma’s Tower Inn fogadó tulajdonosa és a személyzet üdvözli. 
Ez az a hely ahol Jean néhány napot pihenni fog, ugyanis a hosszú 
gyaloglás miatt fáradt és sokat fogyott. Ezt a kis pihenőt kihasználván 
átfutja e-mailjeit, valamint azokat az eseményeket és programokat, 
amelyek Torontóban és Ottawában várnak rá. 

Jean július 31-én ünnepelte a 4000-ik úton töltött napot! Renée 
és Henry, akikkel az úton találkozott, voltak parterei ebben. Hiszik 
vagy sem, kicsivel több, mint 2 hónap és 1360 km van hátra, mielőtt 
hazatér. Ez már igencsak elenyésző távolság a 75 000 kilométerhez 
képest… Valójában kevesebb, mint 2%!

Kíváncsi volnék, hogyan és kivel fogja ünnepelni az 56-ik 
születésnapját és a WWWALK 11-ik évfordulóját augusztus 18-
án. Egy dolog teljesen biztos: sokkal közelebb lesz, mint egy évvel 
ezelőtt, amikor Yarramban, ott lent Ausztráliában ünnepelt!

  Folytatás következik…
Luce

Fordította: Papp László               

HOL TART A VILÁGVÁNDOR?
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Szilva, hal és túró, kissé bizarrnak tűnő összeállítás, de 
Kedves Olvasóink, kérem Önöket bátran próbálják ki, ígérem 
nem fognak csalódni.

Szilvával töltött csirkecomb, zöldségrizottós ágyon:
4 db egész csirkecomb, 4 zsemle, 4 tojás,30 dkg szilva, 

só, petrezselyemzöldje, bors, majoránna, olaj, fél szál 
póréhagyma. Körethez:30 dkg rizs, 50 dkg vegyes friss 
zöldség (sárgarépa,cukkini, zeller, kaliforniai paprika, 
póréhagyma stb.), olaj, 5 dkg reszelt sajt.

A combok bőrét fellazítjuk, besózzuk és pihentetni 
félretesszük. A töltelékhez a zsemléket kockára vágjuk, 
és olajon enyhén megpirítjuk. Keverőtálba tesszük és 
hozzáadjuk a felvert tojásokat, fűszereket és az apróra 
vágott szilvát és póréhagymát, összekeverjük. Kiskanál 
segítségével a combok bőre alá töltjük. Kiolajozott tepsibe 
tesszük, 2 dl vizet aláöntünk, lefedjük és kb. egy óra alatt 
puhára pároljuk, fedőt levéve pirosra sütjük. A rizst kevés 
olajon megpirítjuk és kétszeres mennyiségű vízzel, vagy 
zöldséges alap lével felöntjük, sózzuk, puhára pároljuk. A 
zöldségeket kis kockára vágjuk, olajon átforgatjuk, majd 
kevés víz hozzáadásával puhára pároljuk. Sóval ízesítjük, 
összekeverjük a rizzsel, tetejét reszelt sajttal megszórjuk.

Halszeletek Florentin módra:40 dkg spenót, 10 dkg vaj, 
2 gerezd fokhagyma, 60 dkg filézett halszelet, só, bors, 1 dl 
fehérbor, 1 dl halalaplé, 2 dl tejföl, 1 tojás, 5 dkg reszelt sajt.

GASZTRONÓMIA

OLVASÓI LEVÉL

A spenótot megmossuk, vajon sóval és a fokhagymával 
ízesítve megfonnyasztjuk. A halszeleteket sóval, borssal 
fűszerezzük, majd vajon kissé elősütjük. Ráöntjük a 
fehérbort és az alaplét, pár percig pároljuk. A halszeleteket 
kivajazott tűzálló tálba rakjuk, tetején egyenletesen elosztjuk 
a spenótot. A tejfölt elkeverjük a tojással, reszelt sajttal, 
sózzuk, borsozzuk és a spenót tetejére simítjuk. Forró sütőben 
szép pirosra sütjük

Érdekesség: Ha Florentin módra készült étellel 
találkozunk tudjunk róla, hogy minden esetben spenóttal 
készült a csirke, tojás, vagy akár a hal. Lehet leveles, vagy 
püré formájában és általában Mornay-mártással(tejföl, tojás 
reszelt sajt) öntik le sütés előtt.

Körtés túródesszert:50 dkg túró, 10 dkg porcukor, 2 
db körte, fél citrom, fél dl tejszín, 10  dkg étcsokoládé, 1 
cs. vaníliás cukor. A túrót puhára keverjük a citrom reszelt 
héjával pár csepp citromlével, porcukorral és a tejszínnel. A 
körtét meghámozzuk, magházát kivesszük és apró darabokra 
vágjuk. Összekeverjük a túróval, a csokoládét apró 
forgácsokra daraboljuk és szintén a túróba keverjük. Vaníliás 
cukorral édesítjük. Desszertes tálkákba szedve fogyasztás 
előtt kissé lehűtjük.

Jó étvágyat kívánok:
Feketéné Zsuzsa

A helyi Általános Iskolánkban az 1950/51-
es tanévben végzettek megünnepeltük és 

megtartottuk a
60 éves osztálytalálkozót.

Emléktáblát avattunk, a finom ebéd után igazi, 
jó zeneszó mellett örültünk egymásnak.

A vasárnapi szentmisén a még élő tizenhat és a 
már elhunyt tizenegy osztálytársunk és tanítóink 

emlékére, valamint Tátrai Sándor és felesége 
házasságkötésük 50. évfordulójának tiszteletére 

felhangzott Schubert: Ave Mariája Máté Jánosné 
dalénekes előadásában   .

Nyárutó ízei
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Már láthatók a vitrinekben azok a Ferenc József uralkodása alatt 
használt fizetőeszközök, melyeket Oláh Béla, helyi gyűjtő bocsájtott a 
múzeum rendelkezésére. Az éremritkaságok korabeli porcelánok és ka-
tonai kitüntetések közt kaptak helyet.

Július közepén sikeresen lezajlott „Most a Buday” produkció, me-
lynek lebonyolításában nagy szerepe volt a stáb mellett a szolnoki Tis-
zainform Irodának.

Ugyanebben a hónapban 25.000. látogatóját köszönthette a 
Macimúzeum! Bálint Demers egyetemista Quebec-ből érkezett, aki 
Balázs Annamáriától vette át a neki járó emléklapot.

Augusztus elején a Duna Televízión futó Pannonia Három Keréken 
című műsor stábja látogatott a Macimúzeumba és készített kisfilmet a 
macikról.

A sikeresen lezajló Döme Napi rendezvényen 215 ember látogatta 
meg a Macimúzeumot. A vendégek a mackógyűjteményen kívül rend-
hagyó módon három időszaki kiállítást is megtekinthettek. A vadászati 
bemutatón és a fegyverkiállításon kívül helyi alkotók munkái is láthatók 
voltak a múzeum egész területén. Mindhárom tárlat szeptember elejéig 
várta az érdeklődőket. A Kővári Ferenc emlékére rendezett kiállítást 
1780, a fegyverkiállítást 517 fő látogatta meg augusztus közepéig!

A Bocs D’ Art Galéria vendége volt augusztus 26-án Benkő László, az 
Omega együttes billentyűse egy beszélgetésen, amelyen a téma a Rákóc-
zi-szabadságharc leverésének 300. évfordulója, valamint az általuk 
készített Rákóczi-ballada volt. Természetesen a beszélgetésen sok szó 
esett a zenéről.

Szeptember hónapban négy alkalommal találkozhatnak a Szolnok 
Plazában a Macimúzeum bábcsapatával. Az előadásokat kézműves 
foglalkozások kísérik, valamint a hónap végéig láthatnak ízelítőt 10 vit-
rinben a múzeum anyagából.

A Macimúzeum párduckaméleonja, Bléz már elérte a 20 cm-es 
nagyságot. Teljesen kifejlett korában a szivárvány minden színében 
pompázik majd. A párduckaméleon a kaméleonok egyik legritkábbnak 
tartott fajtája.

A madárparkban is láthatók újabb madarak, melyek egyenesen 
Németországból érkeztek: egy pár un. sárga fogoly. Megjelenésében a 
hazánkban is honos szürke fogolyra emlékeztet, ám teste karcsúbb, színe 
pedig homoksárga.  Magyarországon egyedülálló!

Forrás: Macimúzeum hírei – e-mailes tájékoztatás

Macimúzeumban az 
elmúlt két hónapban 

történt események
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